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Protokół nr XXI/20 

XXI sesji Rady Miejskiej w Nowem 

w dniu 29 czerwca 2020 r. w godz. 1200 – 1655 

w Centrum Kultury Zamek 

 

Sesja odbyła się w Centrum Kultury Zamek w Nowem. 

XXI sesję otworzył Przewodniczący Rady Miejskiej w Nowem Marek Słomiński, który 

jednocześnie przewodniczył obradom. 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Nowem Marek Słomiński powitał radnych, Pana Burmistrza 

wraz ze współpracownikami oraz przybyłych na sesję gości Przedstawicieli Firmy Enea.  

Przewodniczący stwierdził, że w sesji uczestniczy 14 członków Rady (nieobecny radny 

Grzegorz Derengowski, który przybył na sesję o godz. 1310), co stanowi quorum, przy którym 

Rada może podejmować prawomocne decyzje.  

W trakcie sesji o godz. 1413 obrady opuściła radna Aleksandra Janeczek. 

Sekretarzem obrad Przewodniczący wyznaczył radnego Sławomira Jopka. 

Sesję protokołowała Joanna Szaga. 

 

Ze względu na problemy techniczne przyjęcie protokołu XX sesji zostało poddane pod 

głosowanie trzykrotnie. 

W związku z brakiem uwag, wniosków i zastrzeżeń do protokołu XX sesji Rady Miejskiej,  

został on jednomyślnie przyjęty bez odczytywania. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady poinformował, że radni wraz z materiałami na sesję otrzymali porządek 

obrad. 

Przewodniczący Rady Miejskiej przedstawił porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji: 

    a) powitanie,  

    b) stwierdzenie kworum, 

    c) wyznaczenie sekretarza obrad, 

    d) przyjęcie protokołu poprzedniej sesji, 

    e) przedstawienie porządku obrad. 

2. Informacja przedstawicieli Enea Oświetlenie na temat projektu modernizacji oświetlenia 

ulicznego w Gminie Nowe.  

3. Informacja Burmistrza o podejmowanych działaniach między sesjami. 

4. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Nowe za rok 2019.  

5. Debata nad raportem o stanie Gminy Nowe za rok 2019.  

6. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Nowego wotum zaufania. 

7. Przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 rok wraz  

z informacją o stanie mienia oraz sprawozdania finansowego: 

a) przedłożenie sprawozdań (wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej), 

b) sprawozdanie z realizacji w 2019 roku Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii, 

c) opinia i wniosek Komisji Rewizyjnej (wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej  

o tym wniosku), 

d) dyskusja (opinie stałych komisji Rady Miejskiej), 
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e) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania  

z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 rok, 

f) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Nowego z tytułu 

wykonania budżetu za rok 2019. 

8. Informacja i ocena Komisji Polityki Społecznej działalności kulturalnej i sportowej  

w gminie w roku 2019. Ocena Burmistrza Nowego w przedmiotowej sprawie. 

9. Podjęcie uchwał w sprawie: 

- pozostawienia petycji bez rozpatrzenia, 

- rozpatrzenia petycji (z dnia 2 kwietnia 2020 r.), 

- rozpatrzenia petycji (z dnia 31 maja 2020 r.), 

- sprzedaży działek przeznaczonych pod budowę garaży, 

- pozbawienia mocy obowiązywania niezrealizowanych uchwał dotyczących zbycia 

nieruchomości, 

- zaliczenia do kategorii dróg gminnych drogi w miejscowości Gajewo, gm. Nowe, 

- zmieniająca budżet Gminy Nowe na rok 2020, 

- zmieniająca Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy Nowe na lata 2020-2036. 

10. Wolne wnioski, zapytania i informacje. 

11. Zakończenie sesji. 

Do przedstawionego porządku obrad nie wniesiono żadnych propozycji zmian ani zastrzeżeń.       

 

Ad.2/ 

W sesji uczestniczyli zaproszeni goście: 

Pan Dariusz Boczkowski Dyrektor Rejonu Oświetleniowego Bydgoszcz                                                            

Enea Oświetlenie sp. z o.o. Oddział Poznań oraz Pan Marcin Woźniak Dyrektor ds. Inwestycji 

ENEA Oświetlenie sp. z o.o. Oddział Poznań Wydział Inwestycji Poznań. 

Pan Marcin Woźniak przedstawił radnym informację na temat projektu modernizacji 

oświetlenia ulicznego w Gminie Nowe za pomocą prezentacji multimedialnej (wydruk 

prezentacji stanowi załącznik nr 2 do protokołu). 

W trakcie prezentacji salę obrad opuściła radna Aleksandra Janeczek o godz. 1220, powróciła  

o godz. 1222 oraz radny Sławomir Grzemski wyszedł o godz. 1222, powrócił o godz. 1224. 

Pan Dariusz Boczkowski dodał, że reduktor, o którym mówił przedmówca jest w Gminie 

Nowe od 3-4 lat (redukujący istniejące oświetlenie). Przy oświetleniu mieszanym sodowo-

rtęciowym założono reduktor w porozumieniu producenta, Enei i gminy. Taki reduktor 

zastosowano w pięciu, bądź sześciu gminach z 59 obsługiwanych przez Enea i przynosi on 

gminie korzyści. Oświetlenie ledowe jest zamontowane na osiedlu Myśliwskim w Nowem. 

Kiedy wymieniono bardzo energochłonne urządzenia, m.in. rtęciowe, to na początku były 

uwagi od mieszkańców, teraz już się przyzwyczaili, a efekt jest 80%. Istotny jest też fakt, że  

w zależności od klasy drogi oświetlenie jest inne (ma inną moc), ale liczą się też uwagi 

mieszkańców.  

Burmistrza zwrócił się do radnych o skorzystanie z obecności przedstawicieli firmy ENEA  

i zadawanie pytań. Dodał, że mamy już ponad 100 nowoczesnych opraw oświetleniowych, co 

roku staramy się stawiać kolejne lampy oświetleniowe w najbardziej newralgicznych 

miejscach, np. w najbliższym czasie będą 4 lampy na ul. Komierowskiego i na ul. Łąkowej.  

Pytania:  
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Radna Aleksandra Janeczek – zwróciła się z pytaniem do Burmistrza, czy przy tak szeroko 

zakrojonej modernizacji jest szansa, żeby pojawiły się chociaż w najbardziej newralgicznych 

miejscach punkty świetlne na wsi. 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński  - odpowiedział, że w tym momencie miały być 

zadawane pytania do przedstawicieli firmy Enea, a nie do Burmistrza. Dodał jednak, że na 

wsiach jest sporo oświetlenia, nie we wszystkich miejscach, bo nie stawia się opraw  

w miejscach, gdzie jest jeden budynek oddalony od drogi. Jeżeli Radna widzi taką potrzebę  

i wskaże miejsca, to Burmistrz prosi, żeby zgłosiła to po sesji i będą to rozważać. Od kiedy jest 

Burmistrzem, to podczas zebrań wiejskich i na forum Rady, jeśli takie tematy były poruszane, 

to prędzej, czy później zostały zrealizowane. Żadnych zaległości w stosunku do obietnic w tym 

zakresie nie ma. 

Radny Jarosław Kozłowski – czy w tej „ilościówce” oświetlenia są również uwzględnione 

ulice, które podlegają pod inne dyrekcje, np. dróg krajowych, powiatowych, czy tylko są 

uwzględnione drogi gminne w tych punktach świetlnych? 

Pan Marcin Woźniak – odpowiedział, że uwzględnione są te punkty, które stanowią majątek  

firmy ENEA, niezależnie od kategorii drogi, czyli i gminne i powiatowe, wojewódzkie, czy 

krajowe, gdyż za energię i tak płaci gmina, tylko za drogi płatne, ekspresowe płaci GDDKiA, 

za wszelkie pozostałe płaci gmina (zgodnie z art. 18 prawa energetycznego za utrzymanie 

odpowiada samorząd gminny).  

Radny Jarosław Kozłowski – czy w tym projekcie będą uwzględnione również dodatkowe 

oświetlenia takich punktów bezpieczeństwa? Chodzi o przejścia dla pieszych, bo w tej chwili 

są niedoświetlone. 

Pan Marcin Woźniak – to zależy od projektu, z punktu widzenia ENEA to powinny być, ale 

o tym decyduje płatnik, czyli gmina. ENEA może przedstawić projekcję finansową, ile kosztuje 

takie pojedyncze przejście i zanim zostaną podjęte jakiekolwiek decyzje projektowe, to na tym 

etapie można z tego zrezygnować albo dołożyć, ale za wcześnie, żeby o tym decydować. 

Radny Henryk Czapliński – ma pytanie odnośnie kosztu. Amortyzacja tego systemu potrwa 

7 lat, czyli rozumie, że w chwili rozpoczęcia jakichś prac projektowych wiadomo będzie, że 

np. to, co my płacimy za energię elektryczną w tym roku, przez okres 7 lat, bez względu na 

ceny energii elektrycznej, będziemy płacili taką samą kwotę? 

Pan Marcin Woźniak – odpowiedział, że jeśli ceny energii na rynku pójdą w górę, to 

niezależnie, czy będzie modernizacja, czy nie, to gmina będzie płaciła odpowiednio wyższe 

rachunki, ale jeżeli urządzenia będą wymienione na słabsze, to będzie mniejsze zużycie.  

W związku z tym, na dzień dzisiejszy zasugerowali, jaka to będzie oszczędność, przy 

dzisiejszych cenach energii. 

Radny Henryk Czapliński – myśli, ze będzie to tak przebiegało, że np. cena energii w tym 

roku wynosi 1 zł, w następnym roku załóżmy 1,20 zł, czyli energia wzrosła o 15 czy 20%. Czy 

do tego naszego rachunku, który będziemy płacili do ENEA będziemy dopłacać 20%, czy na 

przykład oszczędnościami dzielimy się na połowę? 

Pan Marcin Woźniak – nie, obniżymy zużycie energii elektrycznej. W związku z tym, 

gdybyśmy dzisiaj skądś znaleźli pieniądze i wymienili to oświetlenie, to z automatu liczniki 

będą się wolniej kręciły, kolokwialnie mówiąc, więc mniejsze będą opłaty za energię 

elektryczną, my wyliczyliśmy mniej więcej ile i to podzieliwszy przez cenę inwestycji 

otrzymaliśmy okres umowy. Czyli dodatkowo, od przyszłego roku dojdzie trzeci rachunek – 

pierwszy za energię elektryczną, który automatycznie będzie obniżony, drugi za konserwację, 

który również będzie obniżony, bo będzie mniej awarii, ale dojdzie trzeci rachunek za 

modernizację oświetlenia, który zasymulowaliśmy ile będzie wynosił. Faktycznie należy ENEi 

zaufać i wyliczeniom, ale grają w otwarte karty, pokazują dokładnie te wyliczenia, można to 

też zweryfikować w innych gminach i dokonać porównania warunków, najlepiej na podstawie 

bezpośrednich odczytów. 
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Radny Jarosław Kozłowski – zgłosił jeszcze pytanie techniczne. Gwarancje na urządzenia 

ENEA daje na 5 lat, a ile wynosi na podstawie doświadczenia żywotność takiej żarówki 

ledowej? Prywatnie również kupuje takie żarówki i gwarancję mają na 20 lat, a faktycznie po 

roku jest już zużyta.  

Pan Marcin Woźniak – potwierdza, że takie, które kupuje się w marketach za około 20 zł, 

szybko się psują, ale profesjonalne, które kosztowały kiedyś ponad 100 zł, wytrzymują kilka 

lat. Jest różnica w technologii. Jeśli chodzi o oświetlenie ledowe, to stosujemy wyroby 

profesjonalnych dostawców i producentów. Pierwszą taką instalację wykonali dokładnie  

w 2010 roku w małej gminie Świdnica (koło Zielonej Góry). Wtedy modernizację robiono na 

lampach sodowych, bo ledowe były horrendalnie drogie, zrobili trzy ulice na oprawach 

PHILIPSA (ok.2,5 tys. za sztukę, zamontowano ok. 50 sztuk) i do tej pory wszystkie świecą. 

Od tamtej pory jest duży postęp technologiczny. Najdłuższą gwarancją, którą udało się 

wynegocjować z dostawcą to było 10 lat. Jeżeli realizacja w Gminie Nowe dojdzie do skutku, 

gmina może zażądać od ENEA gwarancji 10 letniej, a oni będą taką negocjować z producentem, 

ale trzeba się liczyć z tym, że wówczas produkt jest trochę droższy.  

Pan Dariusz Boczkowski dodał, że Pan Marcin Woźniak, w dniu dzisiejszym rozmawia na ten 

sam temat z kilkunastoma gminami, niektóre rozmowy są finalizowane i będą modernizacje. 

Jest duże zainteresowanie wymianami opraw, więc jeśli gmina tego nie zrobi w tej chwili, to 

się po prostu spóźni. Warto również o tym pomyśleć ze względu na dizajn, bo w mieście są 

zabytki. W Bydgoszczy wymieniono oprawy 6 lat temu, ze względu na wydajność powinni je 

już wymienić, teraz są lepsze parametry wydajności (kiedyś było to 90 lumenów, teraz jest 

160), to też powoduje zmniejszenie energii. Maksymalna wydajność, według fachowców to 

180 lumenów, więc obecnie jest to blisko granicy wydajności. Bardzo istotną rzeczą jest 

również konserwacja. Na kilka tysięcy opraw w naszym terenie uszkodziła się jedna oprawa. 

Trwałość tych opraw liczona na 20-25 lat powoduje, że po tym okresie będą one raczej 

wymieniane a nie naprawiane, ze względu na rozwój technologii. 

 

O godz. 1310 na sesję przybył radny Grzegorz Derengowski. Od tego momentu w sesji 

uczestniczyło 15 radnych. 

 

Radny Henryk Czapliński – na temat wymiany oświetlenia na ledowe w naszej gminie 

rozpoczęliśmy już dyskusję chyba 2 lata temu. Radny u siebie w domu wymienił oświetlenie 

już dawno, wówczas te lampy były bardzo drogie, ale zauważa, że te lampy się zużywają, 

świecą słabiej, ciemniej. Czy przed rozpoczęciem eksploatacji takiego oświetlenia sprawdza 

się ilość lumenów i np. po roku, czy jest taka sama? Bo to się na pewno zużywa. 

Pan Dariusz Boczkowski – przyznał rację radnemu, oświetlenie ledowe traci swoją moc 

świetlną w zależności od zużycia urządzenia, ale tu mówimy o oprawach ulicznych  

i profesjonalnych firmach. Wada leda, o której mówił radny, jest rozwiązana technicznie  

w samej oprawie. Oprawa ledowa jest sterowana prądem (sodowa napięciem) i jest tak 

skonstruowana przez profesjonalistów, że zakłada się, iż ta oprawa po 20-25 latach nie zgaśnie, 

ale będzie miała taką moc, że konieczna będzie wymiana. Oferuje się też już na rynku żarówki, 

które mają świecić 15 tys. godzin, świecą bez problemu kilka lat. 

Pan Marcin Woźniak – dodał, że w projektowaniu oświetlenia stosuje się współczynnik 

konserwacji przynajmniej 0,8. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował gościom za przekazane informacje i ogłosił 

przerwę w obradach trwającą od godz. 1313 do godz. 1323. 

 

Po wznowieniu obrad Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że obrady Rady 

Miejskiej są rejestrowane za pomocą urządzeń nagrywających dźwięk i obraz oraz 
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transmitowane. Klauzula informacyjna dotycząca przetwarzania danych osobowych osób 

uczestniczących w obradach Rady Miejskiej w Nowem została umieszczona do zapoznania się 

z jej treścią na drzwiach sali obrad oraz w Biuletynie Informacji Publicznej 

www.bip.gminanowe.pl w zakładce Organy – Rada Miejska. Transmisja sesji Rady Miejskiej 

odbywa się również pod wskazanym adresem internetowym oraz na stronie 

www.gminanowe.pl w zakładce –Moja Gmina. 

 

Ad.3/ Informacja Burmistrza o podejmowanych działaniach między sesjami 

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński poinformował, że między sesjami prowadzone były 

następujące działania: 

13 maja 2020 r. – Zarząd Województwa Kujawsko-Pomorskiego poinformował o przyznaniu 

środków finansowych w ramach budowy i modernizacji dróg dojazdowych do gruntów rolnych 

na terenie województwa kujawsko-pomorskiego w roku 2020. W ramach przyznanych środków 

zostanie wykonane zadanie pn. „Budowa drogi dojazdowej do gruntów rolnych w technologii 

nawierzchni bitumicznej w obrębie geodezyjnym Kozielec na działce nr 304.” Dofinansowanie 

do budowy maksymalnie 840 metrów wynosi 151 200,00 zł. 

15 maja 2020 r. – otwarcie ofert w postępowaniu przetargowym na wykonanie zadania pn. 

„Przebudowa i rozbudowa sieci wodociągowych w ulicy Aleja 3 Maja, Kolejowa, Dworcowa  

i Nowa w Nowem. Etap I – Przebudowa sieci wodociągowej w ulicy Aleja 3 Maja w Nowem”. 

Wpłynęły 3 oferty, w tym oferta najwyżej oceniona złożona przez ENERGO-EKO Sp. z o.o. 

ul. 30-Stycznia 46 Tczew. Wartość tej oferty wyniosła 99 925,72 zł. 

19 maja 2020 r. – narada dot. budowy, w której wzięli udział pracownicy Urzędu Gminy Nowe 

i Przedstawiciele Wykonawcy tj. Konsorcjum (1. Zakład Ogólnobudowlany TACZBUD 

Rogóźno, 2. LIVAR Krzysztof Kaniecki i wspólnik - Spółka Jawna Grudziądz, 3. FHU 

JOLBUD Jolanta Smolińska Grudziądz). Celem spotkania było omówienie spraw związanych 

z realizacją projektu pn. „Budowa przedszkola samorządowego w Nowem”. 

21 maja 2020 r. – Wideokonferencja z Wojewodą (dotyczyła sytuacji związanej  

z koronawirusem). 

– Spotkanie z rolnikami dot. zamknięcia przejazdu kolejowego Gajewo-Zawada (na dzisiejszej 

sesji będzie podejmowana uchwała dot. uznania jednej z dróg za drogę gminną, żeby nie 

zamykać przejazdu kolejowego do czasu powstania szybkiej kolei). 

22 maja 2020 r. – narada dot. budowy, w której wzięli udział pracownicy Urzędu Gminy Nowe 

i Przedstawiciele Wykonawcy tj. PUM Sp. z o.o. Nowe. Celem spotkania było omówienie 

spraw związanych z realizacją projektu pn. „Dostosowanie siedziby Centrum Kultury Zamek  

w Nowem oraz Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem dla potrzeb osób niepełnosprawnych 

wraz z zakupem wyposażenia związanego z prowadzeniem działalności kulturalnej  

i edukacyjnej - Etap I (tj. budowa windy, postępowanie nr 2)”. 

27 maja 2020 r.  – Narada z dyrektorami szkół i przedszkola. 

– Narada dotycząca inwestycji (budowa przedszkola).  

29 maja 2020 r. – Zgłoszenie dotyczące zatrucia pszczół. 

30 maja 2020 r. – Udział w komisji ds. ustalenia przyczyny zatrucia pszczół w dwóch 

pasiekach na terenie gminy (Kończyce i Górne Morgi). 

http://www.bip.gminanowe.pl/
http://www.gminanowe.pl/
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1 czerwca 2020 r. – Urząd Marszałkowski Województwa Kujawsko-Pomorskiego 

poinformował o przyznaniu dotacji dla projektu pn. „Adaptacja poddasza zamku krzyżackiego 

w Nowem”. Wysokość przyznanej dotacji stanowi 95% kosztów zadania tj. 2 112 859,48 zł.  

2 czerwca 2020 r.  – Narada dot. budowy przedszkola. 

3 czerwca 2020 r.  – Spotkanie z projektantami dotyczące budynku Dolne Morgi 27. Trwają 

prace zakończeniowe przed przystąpieniem do przetargu na odbudowę tego budynku, zostanie 

on także docieplony i wyposażony w indywidualne ogrzewanie gazowe dla każdego 

mieszkania. 

5 czerwca 2020 r. – otwarcie ofert w ramach zapytania ofertowego na wykonanie zadania pn. 

„Zakup i dostawa laptopów dla Szkół Podstawowych z terenu Gminy Nowe w ramach realizacji 

projektu grantowego pn. Zdalna Szkoła Plus – wsparcie Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej  

w systemie kształcenia zdalnego”. Wpłynęło 8 ofert, w tym oferta najwyżej oceniona złożona 

przez KOMBIT PLUS Sp. z o.o. Sp. K. ul. Migdałowa 60 Poznań. 

8 czerwca 2020 r.  – Narada dotycząca budowy przedszkola oraz modernizacji CK Zamek.                                    

9 czerwca 2020 r. – Spotkanie z konserwatorem zabytków dot. CK Zamek (dach, winda). 

10 czerwca 2020 r.  – Odbiór drogi powiatowej 1205C Zdrojewo – Lipinki (odcinek 2,5 km 

Gmina Nowe, od hotelu Zdrojewo w stronę Gajewa). Do tego zadania gmina dołożyła 200 tys. 

zł. 

 

12 czerwca 2020 r. – Podpisanie umów z KOMBIT PLUS Sp. z o.o. Sp. K. ul. Migdałowa 60 

Poznań na wykonanie zadania pn. „Zakup i dostawa laptopów dla Szkół Podstawowych z terenu 

Gminy Nowe w ramach realizacji projektu grantowego pn. Zdalna Szkoła Plus – wsparcie 

Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej w systemie kształcenia zdalnego”. Wartość umów 74 390,40 

zł. Zakupiono 32 komputery. 

15 czerwca 2020 r.  – Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska poinformował o przyznaniu 

dofinansowania do zadania pn. „Usuwanie odpadów z folii rolniczych, siatki i sznurka do 

owijania balotów, opakowań po nawozach i typu Big Bag”. Dofinansowanie do kwoty 

32 270,00 zł przeznaczone zostanie na usunięcie około 64,54 ton odpadów. 

16 czerwca 2020 r. – Narada dotycząca budowy przedszkola, w której wzięli udział 

pracownicy Urzędu Gminy Nowe i Przedstawiciele Wykonawcy tj. Konsorcjum.                                 

17 czerwca 2020 r.  – Spotkanie z dyr. GTC dot. porozumienia w sprawie dostaw wody do 

MOP Gajewo. 

– Podpisanie umowy z Wykonawcą ENERGO-EKO Sp. z o.o. ul. 30-Stycznia 46 Tczew na 

wykonanie zadania np. „Przebudowa i rozbudowa sieci wodociągowych w ulicy Aleja 3 Maja, 

Kolejowa, Dworcowa i Nowa w Nowem. Etap I – Przebudowa sieci wodociągowej w ulicy Aleja 

3 Maja w Nowem”.  

18 czerwca 2020 r. – Otwarcie ofert w postępowaniu przetargowym na wykonanie zadania pn. 

„Przebudowa jezdni ulicy Zielonej w Nowem Etap III.”. Wpłynęły 2 oferty, w tym oferta 

najwyżej oceniona złożona przez Firmę Budowlano-Drogową „SŁAW-BUD”, Kończyce 37, 

86-170 Nowe. Wartość tej oferty wyniosła 421 287,63 zł. 

19 czerwca 2020 r.  – Walne zebranie LOT Kociewie (uczestniczył Z-ca Burmistrza Zbigniew 

Lorkowski). 
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22 czerwca 2020 r. – Narada z dyr. szkół i SAPO (dotyczyła głównie zakończenia roku 

szkolnego). 

23 czerwca 2020 r. – Spotkanie z SANEPIDEM w sprawie kąpieliska nad Jeziorem Czarownic. 

24 czerwca 2020 r.  – Spotkanie z dyrektorami szkół dot. przekazania 32 komputerów na ręce 

Dyrektorów  Szkół Podstawowych z terenu gminy w ramach projektu grantowego pn. Zdalna 

Szkoła Plus – wsparcie Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej w systemie  kształcenia zdalnego (25 

komputerów) SP w Nowem, 4 SP w Trylu, 3 SP w Rychławie. 

26 czerwca 2020 r. – Spotkanie z dyrekcją PKP oraz mieszkańcami dot. przebudowy linii 

kolejowej na  odcinku Zduńska Wola Karsznice – Tczew (dotyczące przebudowy na 

bezkolizyjne przejazdów drogowo-kolejowych, w związku z budową szybkiej kolei). 

Pytania: 

Radny Henryk Czapliński – zapytał o przebudowę sieci wodociągowej w Alei 3 Maja. Na tej 

ulicy był wylewany asfalt kilka lat temu. Jaki zakres robót obejmuje ta przebudowa? 

Kolejne pytanie dotyczy powtarzających się w działaniach Burmistrza informacji o naradach 

dotyczących CK Zamek i budowy  przedszkola. Czy to idzie zgodnie z planem, czy są jakieś 

problemy? Na jakim to jest etapie? 

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński – odpowiadając na pytanie pierwsze poinformował, że 

Aleja 3 Maja nie będzie rozkopywana. Będzie to metoda zwykła odkrywkowa, od ul. 

Bydgoskiej do dawnego salonu KLOSE, wzdłuż Alei metodą wierceniową. Ulice Nowa, 

Kolejowa, Sportowa, Dworcowa, Łąkowa, Aleja mają bardzo słabe ciśnienie wody. Kolejność 

prac jest taka ze względu na budowane przedszkole. Jeżeli zostanie oddane do użytku do końca 

roku, to nie uzyskamy odpowiednich norm ciśnieniowych wody i straż pożarna nie zrobi 

odbioru. Pozostałym etapem będzie dokończenie ulicy Kolejowej (będzie zbiornik ciśnieniowy 

z pompą do budynku, który buduje deweloper), następnie będzie rozkopana ulica Nowa, która 

wymaga modernizacji i dalej ulica Łąkowa i do ul. Kolejowej. Mieszkańcy skarżą się, ciśnienie 

jest tak słabe, że nie włączają się junkersy. 

Jeżeli chodzi o przedszkole, to dostrzegamy pewne opóźnienia, spowodowane m.in. 

koronawirusem, ale jak już kiedyś Burmistrz mówił, postanowili co tydzień spotykać się, żeby 

na bieżąco omawiać inwestycję. Jest harmonogram prac, który sprawdzamy, ostatnia narada 

m.in. dotyczyła płatności trzeciej transzy dla wykonawcy. Jeżeli chodzi o CK Zamek, to 

wszystko jest na dobrej drodze, będzie pewne opóźnienie spowodowane również 

koronawirusem, ale nie z winy PUM, tylko z powodu przesunięcia terminu dostawy windy 

(części pochodzą z Włoch). Około 1,5 miesiąca może się przedłużyć.  

 

Radny Henryk Czapliński – spojrzał na cenę, jest niska, więc rozumie, że inwestycja 

wodociągowa będzie jak najmniej inwazyjna? 

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński – tak, prace przebiegną wzdłuż Alejki, przewiertem 

przechodzą do przedszkola, od straży pożarnej jest już przeprowadzona rura.  

 

Radny Jarosław Kozłowski – przy Jeziorze Czarownic, przy budynku gastronomicznym jest 

zrobiona zabudowa letniej części zewnętrznej. Czy inwestycję realizował dzierżawca, czy było 

to ze środków gminy? Kolejne pytanie dotyczy PKP, wszystkie spotkania dotyczą przejazdów 

kolejowych, a radny chciałby zapytać o podniesienie rangi stacji kolejowej w Twardej Górze, 

czy będzie to podniesione do rangi stacji, czy będzie tak jak jest to teraz tzn. przystanek? 
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Burmistrz Nowego Czesław Woliński – odpowiedział, że dzierżawcy terenu przy jeziorze 

sami sfinansowali przebudowę. Jeżeli chodzi o pytanie drugie, to z tego, co wiadomo 

Burmistrzowi, Twarda Góra nigdy nie będzie stacją węzłową. Obecnie trwają nawet zacięte 

dyskusje dotyczące przyszłości stacji w Laskowicach. Dzisiaj na spotkaniu w Świeciu jest  

Z-ca Burmistrza Zbigniew Lorkowski, ponieważ niektórzy chcieliby, żeby połączyć Świecie 

na stałe z trasą szybkiej kolei, stacja w Laskowicach byłaby towarowo-kolejową, a Świecie 

byłoby stacją, na której zatrzymywałyby się koleje szybkiej prędkości. Jeżeli chodzi o Twardą 

Górę, to zatrzymują się tutaj pociągi regionalne osobowe na trasie Bydgoszcz-Gdańsk. Po 

przebudowie przejazdów i przejść bezkolizyjnych będzie wykonany tunel podziemny (Twarda 

Góra, Rychława), z boku drogi, tylko dla pieszych, rowerów, czy motorowerów. Na stacji  

w Twardej Górze ma być bezkolizyjne przejście pod ziemią na peron (tak, jak w Laskowicach).  

 

Ad.4/ Przedstawienie raportu o stanie Gminy Nowe za rok 2019 

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z art. 28aa ustawy o samorządzie 

gminnym do 31 maja Pan Burmistrz miał obowiązek przedstawić Radzie raport o stanie gminy 

i ten wymóg został spełniony. Wszyscy radni raport otrzymali, raport winien zostać również 

przedstawiony opinii publicznej, po jego omówienie odbywa się debata nad raportem, 

procedura kończy się podjęciem uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania Burmistrzowi 

za rok 2019. 

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński przedstawił raport o stanie Gminy Nowe za rok 2019: 

 

„Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. 

Zgodnie z art. 28aa ustawy o samorządzie gminnym w dniu 28 maja 2020 r. przedstawiłem 

Radzie Miejskiej „Raport o stanie Gminy Nowe za rok 2019”. 

Raport został również umieszczony na stronie BIP Gminy Nowe. 

Raport obejmuje podsumowanie działalności Burmistrza w roku poprzednim,  

a w szczególności realizację polityk, programów i strategii, uchwał rady gminy i budżetu 

obywatelskiego (funduszy sołeckich). 

Raport został opracowany  przez pracowników urzędu, bez udziału firm zewnętrznych. 

Z raportu wynika, że: 

-  w 2019 r. powołano nową jednostkę budżetową, tj. Środowiskowy Dom Samopomocy  

w Nowem; 

- na dzień 31 grudnia 2019 r. w jednostkach samorządowych i instytucjach kultury 

zatrudnionych było 231 pracowników w przeliczeniu na pełne etaty, czyli o 12-stu więcej niż 

na koniec 2018 r. 

W opracowaniu przedstawiono charakterystykę gminy na tle grupy porównawczej w oparciu o 

wskaźniki: 

- dochody budżetowe ogółem na 1 mieszkańca dla gmin bez miast na prawach powiatu; 

- stan ludności ogółem dla gmin bez miast na prawach powiatu; 

- liczbę bezrobotnych zarejestrowanych dla ogółu gmin. 

Jako grupę porównawczą wybrano: Polskę, województwo kujawsko-pomorskie, powiat 

świecki i Gminę Nowe. 

Dochody budżetu gminy w przeliczeniu na mieszkańca w Gminie Nowe za 2018 r. wyniosły 

4.269 zł. Dochody gminy były niższe od średniej krajowej o -433 zł, 

tj. o -9,2 %. W analizowanym okresie (2016-2018) dochody Gminy Nowe wzrosły o kwotę 

+848 zł (tj. o +24,8 %) i był to przyrost najwyższy w grupie porównawczej. 

Liczba ludności w Gminie Nowe na koniec 2018 r. wynosiła 10.277 osób. W latach 2016-2018 

liczba ludności w gminie spadła o -173 osoby, tj. o -1,65 %. Podobnie w Powiecie Świeckim 

liczba ludności zmalała o -0,38 %. W Polsce i Województwie Kujawsko-Pomorskim wystąpił 
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nieznaczny przyrost ludności w gminach bez miast na prawach powiatu, odpowiednio o +0,01 

% i +0,05 %. Spadek ludności w gminach zlokalizowanych na obrzeżach województw ma 

tendencję stałą. Duże aglomeracje miejskie mają „siłę przyciągania”, ponieważ to tam powstają 

dobrze płatne miejsca pracy. 

W okresie między 2017 r. a 2019 r. bezrobocie obniżyło się w całej grupie porównawczej. 

Najwyższy spadek zarejestrowanych bezrobotnych miał miejsce w Gminie Nowe (o -22,8 %). 

Dla porównania bezrobocie w Powiecie Świeckim zmniejszyło się o -17,6 %, w Województwie 

Kujawsko-Pomorskim o -21,4 %, a w Polsce o -19,9 %. Według opinii pracodawców w Gminie 

Nowe występuje już deficyt wykwalifikowanej siły roboczej. W rezultacie pracodawcy coraz 

częściej korzystają z możliwości zatrudniania obcokrajowców. 

W dalszej części raportu przedstawiono informację o finansach gminy, tzn. o wykonaniu 

budżetu, o wydatkach inwestycyjnych, o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej, 

o realizacji funduszu sołeckiego, przedstawiono również informację o stanie mienia 

komunalnego. Te zagadnienia są stałym przedmiotem zainteresowania Rady i nie będę ich  

w szczegółach przedstawiał. 

Zadłużenie gminy na koniec 2019 r. wynosiło 9,2 mln zł, co oznacza przyrost w stosunku do 

ubiegłego roku o +2,0 mln zł. Wskaźnik zadłużenia gminy, tzn. kwota długu do dochodów 

ogółem, kształtuje się na stosunkowo niskim poziomie, tj.16,6%. Stan zadłużenia większości 

gmin sięga około 25 - 35 % dochodów. 

W 2019 r. na zadania majątkowe wg planu przeznaczono kwotę 6.5 mln zł, a wykonano 2,9 

mln zł. Na wydatki inwestycyjne wydatkowano o -3,6 mln zł mniej niż zakładał plan. Związane 

jest to przede wszystkim ze zmianą harmonogramu robót przy budowie przedszkola, tj. 

przesunięcie na 2020 r. wydatków na kwotę 2,2 mln zł. Ponadto zadanie pn. „Przebudowa sali 

gimnastycznej przy SP Nr 2” nie uzyskało wsparcia z Ministerstwa Sportu. Planowana wartość 

inwestycji 0,7 mln zł. Na w/w inwestycję złożono kolejny wniosek aplikacyjny. 

W budżecie na 2019 r. zaplanowano 42 zadania o charakterze inwestycyjnym. Większość  

z nich w ujęciu rzeczowym została wykonana i rozliczona. 

Do najważniejszych przedsięwzięć inwestycyjnych należą: 

- zakończenie budowy gminnego targowiska    780 tys. zł 

(w 2018 r. poniesiono wydatki w kwocie 1.259 tys. zł) 

- przebudowa ulicy Zielonej       447 tys. zł 

- przebudowa drogi w Rychławie      316 tys. zł 

- dotacja dla powiatu na przebudowę drogi Nowe-Komorsk  250 tys. zł 

- utwardzenie działek w Nowem i Rychławie    229 tys. zł 

- przebudowa ulicy Spacerowej/ plant zamkowych   157 tys. zł 

- budowa siłowni zewnętrznych w Nowem i Rychławie   112 tys. zł 

- ocieplenie budynku i wykonanie elewacji/ M. Komorsk 6    59 tys. zł 

- zakup kotła gazowego/ Urząd Gminy       57 tys. zł 

- dotacje celowe dla mieszkańców Gminy 

( przydomowe oczyszczalnie ścieków)       49 tys. zł 

- zakup koszy podwieszanych/ hala widowiskowo-sportowa    33 tys. zł 

- pozostałe zadania        445 tys. zł. 

Budowa targowiska gminnego została współfinansowana środkami z UE w wysokości 780 tys. 

zł. 

Na przebudowę drogi w Rychławie gmina uzyskała dotację z województwa w wysokości 81 

tys. zł. 

Przebudowa ulicy Spacerowej/ plant zamkowych jest współfinansowana środkami z UE/ 

planowana dotacja 54 tys. zł. 

Na budowę siłowni zewnętrznych w Nowem i Rychławie gmina pozyskała środki z UE  

w kwocie 57 tys. zł. 
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W 2019 r. gmina realizowała cztery projekty (o charakterze wieloletnim) współfinansowane ze 

środków Europejskiego Funduszu Społecznego, a mianowicie: 

- Mieszkamy razem przy ulicy Nowej 11; 

- Gminny model usług opiekuńczych; 

-  Uczymy przez zabawę; 

- Program podnoszenia kompetencji uczniów szkół Gminy Nowe. 

Na w/w projekty w 2019 r. wydatkowano kwotę 831 tys. zł. 

Wiele miejsca w raporcie zajęła informacja o realizacji polityk, programów i strategii. 

Szczegółowo przedstawiono: 

- strategię rozwoju gminy, 

- studium uwarunkowań i kierunków przestrzennego zagospodarowania gminy, 

- miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego, 

- gminny program rewitalizacji, 

- program gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminnym, 

- wieloletni plan rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i kanalizacji, 

- gminną ewidencję zabytków, 

- plan gospodarki niskoemisyjnej, 

- program ochrony środowiska, 

- gminny program wsparcia rodziny, 

- program profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych, 

- program przeciwdziałania narkomanii, 

- program przeciwdziałania przemocy w rodzinie, 

- program aktywności lokalnej, 

- program współpracy z organizacjami pozarządowymi. 

Z przedstawionego zestawienia wynika jak wiele obszarów działania należy do zadań gminy. 

Cały rozdział raportu dotyczy realizacji uchwał Rady Miejskiej. Rada w 2019 r. podjęła 73 

uchwały. 

Podjęte uchwały dotyczyły m.in.: 

- uchwalenia i bieżących zmian budżetu, 

- zatwierdzania sprawozdań, 

- udzielenia wotum zaufania, 

- udzielenia absolutorium burmistrzowi, 

- podatków i opłat lokalnych, 

- sprzedaży nieruchomości, 

- procedury wyboru ławników do sądów powszechnych, 

- bieżącego funkcjonowania Gminy, 

- rozpatrzenia wniosków i petycji, które wpłynęły do Rady Miejskiej. 

Kwartalne sprawozdania z realizacji uchwał są przedstawiane przez Burmistrza podczas sesji 

Rady Miejskiej. 

Z podjętych uchwał: 42 uchwały zostały zrealizowane, 27 uchwał przekazano do realizacji,  

3 uchwały są w trakcie realizacji, a 1 uchwała została uchylona inną uchwałą Rady Miejskiej. 

Nadzór Wojewody Kujawsko-Pomorskiego nie uchylił żadnej uchwały. W Dzienniku 

Urzędowym Województwa Kujawsko – Pomorskiego zostało ogłoszonych 20 uchwał, tzn. 

wszystkie, które tego wymagały. 

Gmina Nowe współpracuje z innymi społecznościami samorządowymi.  

Gmina jest sygnatariuszem porozumienia na rzecz Obszaru Rozwoju Społeczno – 

Gospodarczego Powiatu Świeckiego. 

Ponadto należymy do stowarzyszeń jednostek samorządu terytorialnego. Można tu wymienić: 

- Stowarzyszenie Samorządowe Autostrady A1, 

- Stowarzyszenie „Polskie Zamki Gotyckie”, 
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- Lokalna Grupa Działania „Gminy Powiatu Świeckiego, 

- Lokalna Organizacja  Turystyczna  „Kociewie”, 

- Samorządowe Stowarzyszenie Europa Kujaw i Pomorza, 

- Związek Miast Polskich. 

W obszarze współpracy międzynarodowej Gmina posiada dwóch partnerów zagranicznych, tj. 

dzielnicę Birkungen w gminie Leinefelde Worbis w Niemczech oraz gminę Radziwiłłów na 

Ukrainie. 

Część analityczna prognozy dotyczy działań prowadzonych w 2019 r. w obszarach: 

- ładu przestrzennego, 

- mienia komunalnego, 

- finansów Gminy, 

- oświaty i edukacji, 

- polityki społecznej, 

- kultury i ochrony dziedzictwa narodowego, 

- turystyki, sportu i rekreacji, 

- gospodarki komunalnej i ochrony środowiska, 

- gospodarki mieszkaniowej, 

- aktywności gospodarczej i obywatelskiej. 

Zagrożenia 

Do zidentyfikowanych i najbardziej istotnych zagrożeń w funkcjonowaniu gminy należą: 

1. Depopulacja, czyli zmniejszenie liczby mieszkańców na obszarze gminy. Spadek liczby 

ludności ma tendencje stałą i wnosi około -100 osób w skali roku. 

2. Starzenie się społeczeństwa. Skutkiem tego zjawiska jest stosunkowo niski poziom 

przedsiębiorczości mieszkańców gminy. Liczba podmiotów wpisanych do rejestru REGON na 

10 tys. mieszkańców wynosiła w gminie 594, przy średniej dla Województwa Kujawsko-

Pomorskie 951. 

3. Peryferyjne położenie gminy. Znaczna odległość do aglomeracji miejskich ogranicza 

możliwość pozyskania dużych inwestorów. W rezultacie nie przyrasta „baza podatkowa” i nie 

rosną w zadawalającym tempie dochody własne gminy. 

4. Na skutek polityki rządu występuje systematyczny spadek dochodów w stosunku do 

strumienia wydatków. Na samorządy zostają nakładane coraz liczniejsze zadania przy braku 

zapewnienia środków na ich realizację. Ponadto wprowadzone ulgi w podatku dochodowym 

od osób fizycznych, które z jednej strony przynoszą korzyści dla obywateli, to z drugiej istotnie 

ograniczają dochody gminy. 

5. Ubytek dochodów własnych w związku z pandemią koronawirusa. Straty z tego tytułu  

w skali roku są trudne do oszacowania, w wersji optymistycznej wyniosą ok. 1 mln zł,  

a w wersji pesymistycznej ok. 2 mln. 

Podsumowanie 

W ujęciu finansowym realizacja celów Gminy odbywa się poprzez planowanie i następnie 

wykonywanie rocznych budżetów. 

 Analizując sytuację finansową Gminy, należy stwierdzić, że przy budżecie rocznym około 45-

50 mln. zł, na cele rozwojowe można przeznaczyć od 2,7 do 3,3 mln. zł. 

 Realizacja jednostkowych inwestycji, przekraczających te kwoty, wymaga skorzystania  

z instrumentów dłużnych, np. zaciągnięcia kredytu lub emisji obligacji komunalnych. 

 Ponadto ważnym źródłem finansowania projektów wpisujących się w strategię rozwoju gminy 

są środki z Unii Europejskiej. 

Zasadniczym celem działania  jest zwiększenie konkurencyjności gospodarczej Gminy Nowe  

i poprawa warunków życia mieszkańców przy respektowaniu zasady zrównoważonego 

rozwoju.” 
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Ad.5/  Debata nad raportem o stanie Gminy Nowe za rok 2019 

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że w debacie mogą wziąć udział radni oraz 

mieszkańcy, którzy mogli zgłosić się do udziału w debacie do godz. 1400 w miniony piątek. 

Nikt z mieszkańców nie zgłosił się do debaty, wobec czego udział w debacie wezmą radni. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył debatę nad raportem o stanie Gminy Nowe za rok 

2019. 

W debacie głos zabrali kolejno: 

Radny Jarosław Kozłowski – w punkcie Rozwój gospodarczy jest sugestia, że przedstawione 

dane świadczą o stosunkowo niskim poziomie przedsiębiorczości wśród mieszkańców gminy. 

To ma wpływ na nasze zasoby podatkowe, na wzrost wpływu z podatków. Nasza gmina nie ma 

żadnego pomysłu na przyciąganie przedsiębiorców. Radny już kilkakrotnie sugerował, że 

gmina nie ma żadnych terenów inwestycyjnych do zaoferowania. Gmina powinna podjąć 

działania, żeby takie tereny uzyskać. W podsumowaniu jest takie ciekawe zdanie: „Gmina 

Nowe rozwinięta gospodarczo, przyciągająca inwestorów, z wysokiej jakości infrastrukturą 

techniczną i społeczną…”, więc, jeżeli chcemy przyciągać, to musimy dać jakiś impuls i tego 

radnemu brakuje w raporcie. To jest raport z kolejnego roku, więc teraz już czas najwyższy 

żeby zacząć współdziałać na rzecz pozyskania inwestorów.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński – jak Pan Burmistrz powiedział raport 

został zamieszczony na stronie Biuletynu Informacji Publicznej, ale prawdę mówiąc, żeby do 

niego dotrzeć trzeba przekopać zakładki, ktoś, kto na co dzień w tym nie funkcjonuje, musiałby 

przejrzeć wszystkie zakładki, żeby dojść do raportu. Przewodniczący Rady sugerował, aby 

również taka informacja pojawiła się w prasie, ale najwyraźniej mało skutecznie. W związku  

z tym też i zainteresowanie może być nikłe, aczkolwiek potem padają pytania, że coś takiego 

było. Przewodniczący mówi to na przyszłość, bo drugi raz to robimy w historii samorządu po 

1990 roku. Ten raport nie powstaje dla samego raportu, ma być dostępny i czytelny co do jego 

zawartości. Raport wymienia wszystko to, co się zdarzyło, przez cały wachlarz tematyczny,  

o którym mówił Pan Burmistrz, ale Przewodniczący Rady ma pewne wątpliwości i pewien 

niedosyt. Kiedy mówi się o projektach – jest projekt Czas na zmiany – w tym projekcie jest 

informacja, że wkład finansowy gminy wynosi zero. To jest albo pomyłka, albo coś na szlaku 

komunikacyjnym między nami nie funkcjonowało. Cały czas radni byli utrzymywani  

w przekonaniu, że jest to projekt, który własnego wkładu finansowego nie ma, a w październiku 

Rada podjęła uchwałę, gdzie jako wkład własny zapisano do tego programu 7100 zł na umowy 

zlecenia. Coś tu jest nie tak, albo jest to błąd, albo błędna informacja przekazywana. 

Przewodniczący również rok temu mówiąc i myśląc o tym, żeby raport był czytelny odniósł się 

do kwestii związanych z oświatą. Raport ma też pokazywać efekty, Przewodniczący mówił też 

o czytelności choćby z tego względu, że posługiwanie się wyłącznie statystycznymi terminami 

i wskaźnikami dla przeciętnego mieszkańca nie będzie miało żadnego znaczenia. Mówiąc  

o efektach Przewodniczący prosiło o to, żeby oprócz danych statystycznych, bo jest to pewien 

standard, przełożyć to na zwykłą szkolną ocenę i każdy mieszkaniec to zrozumie, bo jeżeli 

rzeczywiście będziemy rozmawiać o efektywności przez pryzmat statystycznych wskaźników 

takich, jak stanin, czy skala staninowa, to dla większości nie przyniesie żadnego rezultatu. Jest 

to również istotne z tego względu, że jest to jedno z ważniejszych zadań i również jedno  

z zadań, które pochłania sporą część naszego budżetu. Teraz, patrząc na wyniki egzaminów, co 

dają te wskaźniki procentowe? Komuś, kto jest z tym związany, bądź zainteresuje się tym, to 

coś powie. Natomiast absolutnie nie będzie informacji na temat tego, co rzeczywiście w tych 

wynikach się mieści, a w tej materii wiele się dzieje. Efekty są, jakie są, chciałoby się zawsze 

lepiej. Na to składa się wiele czynników, chociażby znana szczególnie tym, którzy się tym na 

co dzień zajmują, przeładowana podstawa programowa, której Pani minister (obecnie uciekła 
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do Brukseli) nie byłaby w stanie zrealizować, bo nie jest to możliwe do zrealizowania  

w normalnych warunkach. Z drugiej strony mamy też wspomagające elementy, jakimi są 

programy. Tylko, że trudno mówić o efektach programów unijnych, kiedy program trwa, ale 

jeżeli programy się skończyły, to brakuje w ogóle informacji o tym, jakie przyniosły efekty.  

W zapisie mamy opis tego, co można się było spodziewać po tych projektach, czyli co one 

miały dawać przede wszystkim uczniom. To, że przy okazji doposaża się bazę to świetnie, ale 

te programy kierowane są przede wszystkim do uczniów, do dzieci. Mogli na przykład uzyskać 

certyfikaty, ale czy uzyskali? Nie wiemy, jakie to ma przełożenie, to co się zdarzyło, a miało 

podnosić kompetencje uczniów i podnosić jakość kształcenia, jak się przełożyło na 

wspomaganie tych nauczycieli, którzy zmagają się z zawalonymi, wręcz zaśmieconymi 

podstawami programowymi? Żadnej takiej informacji nie ma, więc trudno, przynajmniej do tej 

części, się odnieść. To wszystko, co pozytywne, to oczywiście jest widoczne i słyszalne, ale 

Przewodniczącemu Rady żal tylko jeszcze jednej rzeczy – w raporcie zapisane jest, że w 2018 

roku był realizowany razem z Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska program 

polegający na zmianie źródła ogrzewania. Drobnymi kroczkami, wtedy chodziło o mieszkania, 

dzisiaj możliwe to było tylko w stosunku do domów jednorodzinnych w tym roku. W zasadzie 

szkoda, że od tego pomysłu odeszliśmy, bo słychać w wypowiedziach i można przeczytać, że 

to jest i kierunek polityki unijnej i kierunek polityki krajowej, Przewodniczący jest zdumiony, 

że Narodowy Fundusz odszedł od takiej pozycji, zainteresowanie mieszkańców było tym 

programem. My dawaliśmy 30 tys. i Fundusz dawał 30 tys., co w sumie dawało 60 tys. zł. 

Fundusz się wycofał, bądź ewentualnie mogą korzystać tylko mieszkańcy domów 

jednorodzinnych, ale są jeszcze ludzie, którzy szkodzącym środowisku źródłem, jakim jest piec 

dysponują, a mogliby i chcieliby źródło ogrzewania wymienić, bo takie były sygnały. Można 

by pomyśleć, żeby w ramach środków własnych te 60 tys. przeznaczać (rocznie skorzystałoby 

ok. 15 osób). Procedury mamy opracowane, funkcjonowały, nie było żadnych problemów z ich 

stosowaniem. Może wrócić do tej myśli, żeby to kontynuować, bo był skutek i zainteresowanie 

mieszkańców.  

Oczywiście doceniamy wszystko to, co się zdarzyło, bo mogło się zdarzyć chociażby ze 

względów finansowych, obyśmy mogli jak najwięcej takich pozytywnych punktów 

wskazanych przez Pana Burmistrza czytać, co zdarzyło się w minionym roku, na ile jakość 

życia mieszkańców naszej gminy funkcjonuje i jak się ma, miejmy nadzieję, poprawić.  

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński – odnosząc się do głosów w debacie poinformował, że 

jak już mówił na wstępie, raport został opracowany przez pracowników, żaden z pracowników 

nie dostał za to wynagrodzenia. Wiele gmin korzysta z firm zewnętrznych, którym za to płaci. 

Burmistrz przyjmuje te uwagi i myśli, że w przyszłorocznym raporcie te uwagi będą 

uwzględnione.  

 

Wobec braku kolejnych głosów Przewodniczący Rady Miejskiej zakończył debatę.  

 

Ad.6/ Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Nowego wotum zaufania 

 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Nowego wotum zaufania odczytała Z-ca 

Przewodniczącego Rady Miejskiej Małgorzata Murawska. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 15 radnych. 

 Za podjęciem Uchwały głosowało 15 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu.   
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Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/129/20 z dnia 29 czerwca 2020 roku w sprawie udzielenia Burmistrzowi 

Nowego wotum zaufania. 

 

Przewodniczący Rady pogratulował Burmistrzowi udzielenia wotum zaufania.  

 

Ad.7/ Przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 rok wraz  

z informacją o stanie mienia oraz sprawozdania finansowego 

 

O godz. 1413 obrady opuściła radna Aleksandra Janeczek. Od tego momentu w sesji 

uczestniczyło 14 radnych. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński poinformował, że zgodnie z ustawą  

obowiązują terminy, co do złożenia sprawozdania z wykonania budżetu i sprawozdania 

finansowego oraz zachowania terminu sesji absolutoryjnej do końca czerwca, więc mieścimy 

się w tych cezurach czasowych. Wszystkie materiały, a więc sprawozdanie z wykonania 

budżetu, sprawozdanie finansowe oraz wszelkie informacje dotyczące mienia oraz informacje 

dot. programów okołobudżetowych: Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii radni 

otrzymali wraz z materiałami na sesję.  

Przewodniczący Rady Marek Słomiński przedstawił kolejność realizacji tego punktu obrad: 

a) przedłożenie sprawozdań (wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej), 

b) sprawozdanie z realizacji w 2019 roku Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii, 

c) opinia i wniosek Komisji Rewizyjnej (wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej 

o tym wniosku), 

d) dyskusja (opinie stałych komisji Rady Miejskiej), 

e) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 rok, 

f) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Nowego z tytułu 

wykonania budżetu za rok 2019. 

a) Przedłożenie sprawozdań (wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej) 

Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski przedstawił i omówił w formie prezentacji multimedialnej 

sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2019 wraz z informacją o stanie mienia gminy oraz 

sprawozdanie finansowe za 2019 rok i opinią RIO o tych sprawozdaniach (wydruk prezentacji 

stanowi załącznik nr 3 do protokołu).  

Pytania do przedstawionych sprawozdań: brak 

b) Sprawozdanie z realizacji w 2019 roku Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii przedstawiła 

pełnomocnik Burmistrza ds. uzależnień Arleta Maliszewska. Sprawozdanie to stanowi 

załącznik nr 4 do protokołu. 

Pytania: brak 
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c) opinia i wniosek Komisji Rewizyjnej (wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej  

o tym wniosku) 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wojciech Kościński przedstawił informacje na temat 

przeprowadzonej przez Komisję kontroli oraz przesłanych do Regionalnej Izby Obrachunkowej 

dokumentów (uchwała, opinia oraz wniosek Komisji Rewizyjnej).  

Wydanie przez Komisję Rewizyjną opinii w sprawie absolutorium zostało poprzedzone 

przeprowadzoną przez Komisję kontrolą. Kontrolę rozpoczęto i zakończono w dniu 22 maja 

2020 roku.  

Tematyka kontroli obejmowała: 

1. Z zakresu stosowania ustawy o zamówieniach publicznych i wykorzystywania środków 

otrzymanych na realizację zadań zleconych i powierzonych oraz wykonywanie 

wydatków i nakładów inwestycyjnych dotyczących: 

 

- przebudowy drogi dojazdowej do gruntów rolnych w nawierzchni bitumicznej 

w obrębie geodezyjnym Rychława na działkach nr 182 i 184 I etap, 

– utwardzenia części działek w obrębie geodezyjnym Nowe o nr 553/5, 553/6 i 553/7, 

- przebudowy ul. Zielonej II etap, 

- opłat za energię elektryczną do oświetlenia ulic, placów i dróg wraz z wydatkami na 

konserwację punktów świetlnych i koszty wymiany lamp. 

 

2. Z zakresu realizacji dochodów i wydatków budżetowych w porównaniu z planowanymi 

z wyjaśnieniem odchyleń oraz: 

 

-  dotacji na realizację rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu”, 

- dotacji ze środków EFS do projektów „Uczymy przez zabawę - to rozwój i przyszłość 

każdego dziecka” oraz „Czas na zmiany – program podnoszenia kompetencji 

kluczowych uczniów szkół Gminy Nowe”. 

 

Komisja nie stwierdziła nieprawidłowości i uchybień. 

Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Nowem, po rozpatrzeniu sprawozdania finansowego za 

2019 rok, sprawozdania Burmistrza z wykonania budżetu Gminy Nowe za rok 2019 wraz  

z informacją o stanie mienia gminy oraz zapoznaniem się z opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, podczas posiedzenia w dniu 28 maja 2020 roku 

wypracowała opinię o wykonaniu budżetu Gminy Nowe za 2019 rok i wnioskowała  

o udzielenie absolutorium Burmistrzowi za działalność w roku 2019. Komisja Rewizyjna, 

wnioskując o udzielenie absolutorium, wzięła pod uwagę wyłącznie sprawy związane  

z realizacją budżetu w stosunku do budżetu zatwierdzonego przez Radę Miejską,  

z uwzględnieniem zmian dokonanych w budżecie przez Radę i Burmistrza w toku jego 

wykonywania. Burmistrz Nowego, realizując zadania związane z wykonaniem budżetu, 

kierował się zasadą celowości, legalności, rzetelności i oszczędności w gospodarowaniu 

środkami publicznymi.  

W związku z powyższym Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Nowem wnosi  

o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Nowego za wykonanie budżetu w roku 2019. Wniosek 

Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Nowego za 2019 rok 

został przesłany do Regionalnej Izby Obrachunkowej, która w dniu 2 czerwca 2020 r., podjęła 

Uchwałę Nr 10/Kr/2020 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Bydgoszczy, opiniując pozytywnie wniosek złożony przez Komisję Rewizyjną.  

Następnie Przewodniczący Komisji Rewizyjnej przedstawił opinię Składu Orzekającego RIO 

w Bydgoszczy: Uchwała Nr 10/Kr/2020 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby 
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Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 2 czerwca 2020 r. w sprawie opinii o wniosku Komisji 

Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Nowego za 2019 rok, Skład Orzekający  

w osobach: 

Przewodniczący Składu: Robert Pawlicki – Członek Kolegium RIO, 

Członkowie Składu: Aleksandra Kwiatkowska – Członek Kolegium RIO, 

                                  Piotr Wasiak – Członek Kolegium RIO, 

opiniuje pozytywnie wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w sprawie udzielenia 

Burmistrzowi Nowego absolutorium za 2019 rok. 

W uzasadnieniu Regionalna Izba Obrachunkowa stwierdziła, że na podstawie przedstawionych 

przez Burmistrza Nowego dokumentów tj. sprawozdań statystycznych  

i sprawozdań z wykonania budżetu za 2019 rok, Skład Orzekający Regionalnej Izby 

Obrachunkowej wydał Uchwałą Nr 12/S/2020 z dnia 06.04.2020 r. opinię pozytywną  

w przedmiotowej sprawie. Skład Orzekający, badając przedłożony wniosek Komisji 

Rewizyjnej o udzielenie Burmistrzowi Nowego absolutorium stwierdza, iż spełnia on wymogi 

formalno-prawne i merytoryczne. Wniosek Komisji wraz z uzasadnieniem został podpisany 

przez upoważnione osoby, przekazany przez Przewodniczącego Rady Miejskiej. Wniosek 

sprecyzowano po zapoznaniu się ze sprawozdaniem finansowym, sprawozdaniem  

z wykonania budżetu wraz z opinią RIO o tym sprawozdania oraz informacją o stanie mienia 

jednostki. Komisja wydała stanowisko na podstawie kryteriów związanych bezpośrednio  

z oceną wykonania budżetu Gminy za rok sprawozdawczy. W związku z powyższym, 

orzeczono jak w sentencji.  

Pytania: brak 

 

d) dyskusja (opinie stałych komisji Rady Miejskiej) 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Nowem otworzył dyskusję. 

Wobec braku głosów indywidualnych w dyskusji przewodniczący poszczególnych Komisji 

Rady przedstawili opinię na temat sprawozdania z wykonania budżetu za 2019 rok  

i sprawozdania finansowego oraz udzielenia absolutorium Burmistrzowi Nowego. 

- Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja zapoznała się ze sprawozdaniem 

finansowym za 2019 rok, sprawozdaniem Burmistrza z wykonania budżetu Gminy Nowe za 

2019 rok wraz z informacją o stanie mienia oraz z Opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej  

o tym sprawozdaniu, a także opinią RIO w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie 

Burmistrzowi absolutorium. 

Opinia RIO jest pozytywna i nie zawiera żadnych zastrzeżeń, czy też informacji                                       

o stwierdzonych uchybieniach. 

   W 2019 r. Gmina uzyskała dochody w kwocie 48,2 mln zł, z tego dochody bieżące  

w wysokości 46,2 mln zł oraz dochody majątkowe w kwocie 2,0 mln zł. Komisja ustaliła, że 

plan dochodów zrealizowano w 99,0 %, w tym dochodów bieżących w 100,2 % oraz dochodów 

majątkowych w 77,1 %.  Pozytywnie należy ocenić stopień realizacji dochodów własnych na 

poziomie 100,2 % planu rocznego. W odniesieniu do głównych pozycji dochodów bieżących, 

odchylenia w stosunku do planu były relatywnie niewielkie. Niskie wykonanie dochodów 

majątkowych ma charakter obiektywny, ponieważ: 

- zmieniono harmonogram robót zadania inwestycyjnego pn. „Budowa przedszkola 

samorządowego w Nowem”. Na 2019 r. założono wpływ dotacji w ramach RPO WK-P  

w kwocie 200 tys. zł. W związku z tym, że w 2019 r.  nie wykonano w całym zakresie prac 

przewidzianych w harmonogramie i nie wystawiono faktury, dotacja zostanie rozliczona  

w 2020 r.; 
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- zadanie inwestycyjne pn. „Przebudowa sali gimnastycznej wraz z pomieszczeniami 

szatniowo-socjalnymi i magazynowym przy SP nr 2 w Nowem” nie uzyskało wsparcia 

finansowego ze strony Ministerstwa Sportu. Gmina złożyła kolejny wniosek aplikacyjny  

w 2020 r. Nie otrzymano planowanej dotacji w kwocie 344 tys. zł; 

- przedsięwzięcie inwestycyjne pn. „Przebudowa ulicy Spacerowej - plant zamkowych…” 

zostało zakończone w 2019 r. Złożono do instytucji rozliczającej (w ramach PROW) 

dokumenty rozliczeniowe. Przewidywany termin otrzymania dotacji w kwocie 54 tys. zł:  

I połowa 2020 r. 

   Burmistrz, wobec dłużników zalegających z zapłatą podatków i opłat lokalnych, prowadził 

działania egzekucyjne, a umorzenia zobowiązań podatkowych były sporadyczne i wyniosły 

łącznie w skali roku tylko 7 tys. zł. 

    W 2019 r. Gmina poniosła wydatki w kwocie 46,3 mln zł, z tego wydatki bieżące  

w wysokości 43,4 mln zł oraz wydatki majątkowe w kwocie 2,9 mln zł. Wydatki budżetowe 

wykonano na poziomie 88,8 % wielkości planowanych, w tym wydatków bieżących w 95,1% 

oraz wydatków majątkowych w 44,9%. Wskaźnik udziału wydatków majątkowych  

w wydatkach ogółem wyniósł 6,3 %. Niski wskaźnik wykonania wydatków majątkowych 

wynika z następujących przesłanek: 

- na podstawie umowy dotyczącej „Budowy przedszkola…” wykonawca winien w 2019 r. 

zrealizować roboty za 2,2 mln zł; nastąpiło nieznaczne przesunięcie terminu wykonania robót 

i częściowa faktura została wystawiona w styczniu 2020 r., 

- zrezygnowano w 2019 r. z zadania inwestycyjnego „Przebudowa sali gimnastycznej…”:  

na to zadania zarezerwowano w budżecie kwotę 690 tys. zł. 

Po wyeliminowaniu wpływu tych dwóch czynników, pozostałe wydatki majątkowe zostały 

zrealizowane na poziomie 80,3 % planu. Większość zadań w ujęciu rzeczowym została  

w skali roku w całości wykonana. 

   Należy podkreślić, że budżet za 2019 r. (po stronie wydatków) był większy od budżetu za 

2018 r. o 3,3%. W stosunku do roku poprzedniego wydatki bieżące były wyższe o +11,6 %,  

a wydatki majątkowe niższe o -50,6 %. 

   W wyniku uzyskanych dochodów i poniesionych wydatków budżet Gminy zamknął się 

„nadwyżką” w wysokości +1,9 mln zł, wobec planowanego deficytu w kwocie -3,4 mln zł.  

Z przedstawionych danych finansowych wynika, że „wolne środki” do wykorzystania w 2020 

r. wynoszą +5,3 mln zł. 

    Na koniec roku budżetowego nadwyżka operacyjna, tzn. różnica między dochodami  

a wydatkami bieżącymi, zamknęła się kwotą +2.869 tys. zł. Jest to ważny parametr 

ekonomiczny, decydujący o zdolności Gminy do obsługi zadłużenia. 

   Ze sprawozdania wynika, że zadłużenie Gminy z tytułu kredytów i emisji obligacji  na koniec 

2019 r. wyniosło 9.230 tys. zł i zwiększyło się w stosunku do 2018 r. o 1.949 tys. zł. W 2019 r. 

Gmina wyemitowała obligacje na kwotę 2.700 tys. zł oraz spłaciła przypadające raty  

w wysokości 751 tys. zł. Wyemitowane obligacje miały zostać przeznaczone na częściowe 

sfinansowanie budowy przedszkola, ale w 2019 r. nie zostały wykorzystane i tym samym 

zwiększyły stan wolnych środków. Wskaźniki zadłużenia (poziomu zadłużenia  

i obsługi długu) mieszczą się w dopuszczalnych prawem granicach. 

   Wobec powyższego Komisja na posiedzeniu w dniu 22 czerwca 2020 r. jednomyślnie 

postanowiła pozytywnie zaopiniować przedstawione sprawozdania oraz przychylić się do 

wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi z wykonania budżetu za 

2019 rok. 

 

Pytania: brak 
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- Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek poinformował, że Komisja 

na posiedzeniu w dniu 16 czerwca 2020 r., zapoznała się ze sprawozdaniem finansowym za rok 

2019, sprawozdaniem Burmistrza z wykonania budżetu za rok 2019, opinią przygotowaną 

przez Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej oraz opiniami RIO dot. zarówno sprawozdania 

Burmistrza, jak i wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi 

Nowego. Po dokładnej analizie budżetu, a w szczególności działów dot. oświaty, kultury, 

sportu, pomocy społecznej i zdrowia, członkowie Komisji stwierdzają, że Burmistrz, realizując 

zadania z budżetu kierował się zasadą celowości, legalności, rzetelności  

i oszczędności w gospodarowaniu środkami publicznymi. Poziom zadłużenia i spłat 

zobowiązań gminy w okresie objętym oceną, nie przekroczyły określonych limitów zapisanych 

w przepisach ustawy o finansach publicznych. Komisja Polityki Społecznej przychyla się do 

wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Nowego za działalność 

w 2019 roku, jednocześnie pozytywnie opiniując sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 

2019. 

Pytania: brak 

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

e)  podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania  

z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 rok 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania  

z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 rok odczytała Z-ca Przewodniczącego Rady 

Miejskiej Małgorzata Murawska. 

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna radna: Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem Uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 do protokołu.   

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/130/20 z dnia 29 czerwca 2020 roku w sprawie zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Nowe za 2019 

rok. 

 

f) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Nowego z tytułu 

wykonania budżetu za rok 2019 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Nowego z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2019 odczytała Z-ca Przewodniczącego Rady Miejskiej Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem Uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania znajduje się w załączniku nr 1 protokołu. 
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Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/131/20 z dnia 29 czerwca 2020 roku w sprawie udzielenia absolutorium 

Burmistrzowi Nowego z tytułu wykonania budżetu za rok 2019. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński pogratulował Burmistrzowi Nowego 

otrzymanego absolutorium.  

Burmistrz Nowego Czesław Woliński podziękował za udzielenie absolutorium. Podziękował 

również najbliższym współpracownikom oraz wszystkim współpracownikom  

z Urzędu Gminy, Przewodniczącemu Rady Miejskiej oraz Radzie Miejskiej. Burmistrz dodał, 

że Przewodniczący Rady Miejskiej ich czasem krytykuje, ale takie jest jego zadanie oraz 

radnych. To był ciężki rok, budżet jest taki, jak wszyscy wiedzą. Gdyby środków w budżecie 

było dużo więcej, zawsze byśmy znaleźli dla nich cel wydatkowania. Te środki, które 

posiadamy, zawsze rozdysponowujemy rozsądnie. Dzięki naszym propozycjom oraz podjętym 

uchwałom przez radnych, realizujemy zadania, które zostały nałożone. Burmistrz podziękował 

również sołtysom, wszystkim stowarzyszeniom. Nadmienił, że jedno sołectwo czuje się 

niedocenione, ale wszystkie sołectwa traktujemy równo. Następnie wspomniał  

o panującej pandemii, że w naszej gminie nie ma żadnych osób na kwarantannie.  

Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił przerwę w obradach, trwającą od godz. 1522 do godz. 

1536. 

 

Po przerwie: 

 

Ad.8/ Informacja i ocena Komisji Polityki Społecznej działalności kulturalnej i sportowej  

w gminie w roku 2019. Ocena Burmistrza Nowego w przedmiotowej sprawie. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński poinformował, że ten punkt wynika  

z rocznego planu pracy, zazwyczaj realizowany w maju, ale ze względu na okoliczności, 

realizowany jest dziś.  W związku z okolicznościami nie zostali zaproszeni przedstawiciele 

poszczególnych instytucji kultury i podmiotów, które realizują zadania sportowe. Radni 

otrzymali wszystkie materiały. Przewodniczący zaproponował, aby najpierw ocenę przedstawił 

Burmistrz Nowego, a następnie Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej Sławomir Jopek 

w zakresie realizacji zadań z zakresu kultury i sportu w naszej gminie w 2019 roku. 

 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński przedstawił ocenę w przedmiotowej sprawie: 

,,Burmistrz Nowego pozytywne ocenia realizację zadań w zakresie kultury i sportu przez 

podległe mu jednostki organizacyjne. Działania w zakresie kultury prowadzone były przede 

wszystkim przez Centrum Kultury Zamek i Gminną Bibliotekę Publiczną. W ubiegłym roku  

w Nowem odbyło się wiele interesujących i wartościowych inicjatyw kulturalnych, których 

inicjatorem było Centrum Kultury Zamek i Gminna Biblioteka Publiczna. Wymienić tu należy 

koncerty w ramach Dni Nowego, czy galę Disco Polo. Centrum Kultury Zamek starało się, by 

każdy z mieszkańców mógł znaleźć w szerokim wachlarzu imprez coś dla siebie. Były imprezy 

wymagające zaangażowania, ale i imprezy o charakterze rozrywkowym.  Gminna Biblioteka 

Publiczna rozwija czytelnictwo, organizuje spotkania tematyczne i autorskie. W związku z tym 

Burmistrz Nowego pozytywnie ocenia działalność instytucji kultury. Oczywiście chcemy, by 

była ona lepsza – bardziej różnorodna, ale posiadamy ograniczenia finansowe. Ubiegłoroczne 

lato zapewniło obłożenie na Jeziorze Czarownic. Nad Jeziorem Czarownic zapewniona była 

opieka ratowników WOPR. Dużym powodzeniem cieszyły się zajęcia sportowe prowadzone  

w szkołach i na Orliku. Pieczę nad orlikiem sprawowało dwóch animatorów sportu, którzy 
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wykonywali swoją pracę bardzo dobrze. Sport doskonale wpływa na kondycję fizyczną, 

doskonale uczy gry fair-play, stanowi alternatywę dla patologii takiej, jak uzależnienia od 

narkotyków, czy smartfonów. Wysoko należy ocenić działalność naszych stowarzyszeń  

w zakresie sportu, edukacji i kultury. Wymienić należy: MLKS ,,Wisła” Nowe, Nowe Różowe 

Okulary, Fundację Aktywizacji i Integracji, Toskanię Kociewską, czy Swojaków. Działalność 

ta w genialny sposób rozwija zainteresowania, pobudza oraz zachęca do innowacyjności. 

Gmina Nowe wspiera finansowo, jak i pozafinansowo, zadania realizowane przez 

stowarzyszenia. Trzeba jednak podkreślić, że wiele zadań wykonywanych jest nieodpłatnie 

przez stowarzyszenia. Podsumowując omawianą działalność Burmistrz uważa, że zmierza ona 

w dobrym kierunku, mieszkańcy mogą skorzystać z różnorakich form sportu, kultury, od 

rozrywki do spotkań wymagających dużego zaangażowania. Wszystkim pracownikom, 

animatorom i zapaleńcom Burmistrz Nowego dziękuje za pracę w 2019 roku.’’ 

Pytania: brak 

 

Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej w imieniu członków Komisji przedstawił ocenę 

Komisji w przedmiotowej sprawie: 

,,Komisja Polityki Społecznej na posiedzeniu w dniu 16.06.2020 r. zapoznała się ze 

sprawozdaniami z działalności kulturalnej i sportowej w Gminie Nowe za 2019 rok. Z uwagi 

na panującą sytuację w kraju posiedzenie Komisji odbyło się bez udziału gości 

sprawozdawców. Analizując sprawozdanie Dyrektora Centrum Kultury Zamek na pochwałę 

zasługuje szeroki repertuar imprez, uroczystości oraz wysoki poziom ich organizacji. Dyrektor 

CK Zamek, jest również Kierownikiem Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowem. Działalność 

biblioteki wychodząca poza tradycyjne wypożyczenie książek, spotyka się z aprobatą 

mieszkańców. Gminna Biblioteka Publiczna poprzez swoje działania promujące czytelnictwo 

z roku na rok powiększa grono swoich czytelników.  

Z przedstawionych informacji przez Dyrektor SAPO, dotyczącej działalności sportowej szkół, 

wynika, że mamy zdolną młodzież, która osiąga znaczące wyniki w sporcie w powiecie, 

województwie, a wysiłek włożony w osiągnięcie celu sprawia im radość. W 2019 roku SAPO 

kontynuowało dwa projekty: ,,Umiem pływać” i ,,Szkolny Klub Sportowy”.   

W sprawozdaniu  Prezes MLKS ,,Wisła” Nowe otrzymaliśmy informacje dotyczące 

działalności sekcji piłki nożnej oraz szachów. W sumie w klubie piłkę nożną trenuje ok. 100 

zawodników w czterech drużynach: seniorzy, trampkarze, młodzicy, orlicy. Drużyna 

szachistów w 2019 roku wywalczyła awans do III ligi.  

Fundacja Aktywizacji i Integracji w 2019 roku zrealizowała na rzecz mieszkańców gminy trzy 

projekty: ,,Pracowania Stolarska u Gepetta”, ,,Zaczarowany Ogród Aktywnego Seniora”, 

,,Masażysta z Dostawą do Domu”. Poza tym kontynuowała swoją działalność w zakresie sekcji 

karate. Fundacja Aktywizacji i Integracji zorganizowała szereg imprez i uroczystości  

o charakterze kulturalnym i rekreacyjno-sportowym, które cieszyły się dużym 

zainteresowaniem ze strony mieszkańców naszej gminy.  

Animatorzy obiektu ,,Moje boisko Orlik 2012” pracujący na orliku prowadzą ciekawe zajęcia, 

turnieje, zawody sportowe. Miesięcznie średnio na orliku bawi się i trenuje około 1200 osób. 

Jak widać obiekt nadal cieszy się dużym zainteresowaniem mieszkańców. Mimo tak 

intensywnej eksploatacji, orlik jest bardzo zadbany i dobrze utrzymany.  

Sprawozdanie z działalności hali widowiskowo-sportowej przygotował jej kierownik. W ciągu 

minionego roku na hali odbyły się 24 imprezy rekreacyjno-sportowe, Główna działalność hali 

opiera się na współpracy ze szkołami w ramach lekcji wychowania fizycznego.  

Reasumując, Komisja Polityki Społecznej pozytywnie ocenia działalność, kulturalną i sportową 

za 2019 rok. Dziękujemy wszystkim za duże zaangażowanie w czasie realizacji projektów oraz 

przedsięwzięć rekreacyjno-sportowych i kulturalnych dla mieszkańców naszej gminy,  

a Burmistrzowi Nowego za możliwość realizacji tej oferty dzięki pomocy finansowej, jak  
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i pozafinansowej.” 

 

Ad.9/ Podjęcie uchwał 

 

1. Projekt uchwały w sprawie pozostawienie petycji bez rozpatrzenia  

Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji Grzegorz Derengowski poinformował, 

że ,,w dniu 21 marca 2020 roku do Rady Miejskiej w Nowem wpłynęła petycja (data wpływu 

do Urzędu Gminy 21.03.2020 r. znak: 2569/20) Koalicji Polska Wolna od 5G, złożona  

w interesie publicznym o przyjęcie i rozpowszechnienie uchwały w sprawie ochrony zdrowia 

mieszkańców przed elektroskażeniem. Petycja na podstawie §91 ust. 5 Statutu Gminy Nowe 

została przekazana przez Przewodniczącego Rady Miejskiej w Nowem w dniu 23 marca 2020 

r. do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji celem przeanalizowania, wstępnego rozpatrzenia  

i przygotowania dla Rady Miejskiej projektu rozstrzygnięcia petycji.  Petycja dotyczy spraw 

należących do kompetencji jednostek samorządu terytorialnego, w tym do gmin. Komisja 

Skarg, Wniosków i Petycji na posiedzeniu w dniu 15 czerwca zapoznała się z treścią petycji. 

Zgodnie z art.4 ust.2 ustawy z dnia 11 lipca 2014 roku o petycjach petycja powinna zawierać: 

1) Oznaczenie podmiotu wnoszącego petycję; jeżeli podmiotem wnoszącym petycję jest grupa 

podmiotów, w petycji należy wskazać oznaczenie każdego z tych podmiotów oraz osobę 

reprezentującą podmiot wnoszący petycję; 

2) wskazanie miejsca zamieszkania albo siedziby podmiotu wnoszącego petycję oraz adresu do 

korespondencji; jeżeli podmiotem wnoszącym petycję jest grupa podmiotów, w petycji należy 

wskazać miejsce zamieszkania lub siedzibę każdego z tych podmiotów; 

3) oznaczenie adresata petycji; 

4) wskazanie przedmiotu petycji. 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji, analizując petycję wykazała, że petycja złożona przez 

Koalicję Polska Wolna od 5G nie spełnia wymogów określonych w art. 4 ust.2 pkt 2 ustawy  

z dnia 11 lipca 2014 r. o petycjach tj. nie wskazano miejsca zamieszkania albo siedziby 

podmiotu wnoszącego petycję. 

Wobec powyższego, zgodnie z art. 7 ust. 1 w/wym. ustawy „jeżeli petycja nie spełnia 

wymogów określonych, o których mowa w art. 4 ust. 2 pkt 1 lub 2 pozostawia się ją bez 

rozpatrzenia." 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

Nikt z radnych nie zabrał głosu w dyskusji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Projekt uchwały w sprawie pozostawienie petycji bez rozpatrzenia odczytała 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/132/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie pozostawienie petycji bez 

rozpatrzenia. 

2. Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji (z dnia 2 kwietnia 2020 r.) 
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Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji Grzegorz Derengowski  poinformował, 

że ,,w dniu 3 kwietnia 2020 roku do Rady Miejskiej w Nowem wpłynęła petycja (data wpływu 

do Urzędu Gminy 02.04.2020 r. znak: 2762/20) określona przez autorkę, jako petycja  

w interesie publicznym w zakresie zmiany przepisów prawa miejscowego. Osoba składająca 

petycję, działając w imieniu własnym, na zasadzie artykuł 2 ustęp 1 ustawy z dnia 11 lipca 2014 

roku o petycjach, składa petycję w interesie publicznym i postuluje o zmianę przepisów prawa 

miejscowego, a w szczególności wprowadzenie lokalnej ,,tarczy antykryzysowej" dla 

wszystkich obywateli Gmin/Powiatów/Województw. Petycja ta, na podstawie §91 ust. 5 

Statutu Gminy Nowe, została przekazana przez Przewodniczącego Rady Miejskiej w Nowem 

w dniu 3 kwietnia 2020 r. do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji celem przeanalizowania, 

wstępnego rozpatrzenia i przygotowania dla Rady Miejskiej projektu rozstrzygnięcia petycji.  

Petycja w punktach od 1 do 6 dotyczy spraw należących do kompetencji jednostek samorządu 

terytorialnego, w tym do gmin. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji na posiedzeniu w dniu 15 

czerwca zapoznała się z treścią petycji, opinią radcy prawnego oraz z odpowiedzią na pismo, 

jakie komisja wystosowała do Pana Burmistrza, prosząc o odniesienie się do postulatów 

zawartych w petycji. Po merytorycznym rozpatrzeniu postulatów zawartych w petycji, Komisja 

Skarg Wniosków i Petycji stwierdziła, co następuje: W pierwszym postulacie wnosząca petycję 

postuluje o umorzenie połowy podatku od nieruchomości dla wszystkich mieszkańców (za II  

i III kwartał tego roku), a resztę o jego odroczenie na okres pół roku, a ponadto obniżenie 

wysokości tego podatku w przyszłym roku do minimum. Do udzielania ulg podatkowych, 

umarzania, rozkładania na raty i odraczania terminów płatności  należności z tytułu podatków 

i opłat stanowiących dochody jednostek samorządu terytorialnego mają zastosowanie przepisy 

ustawy z dnia 29 sierpnia1997 roku - Ordynacja podatkowa. Instytucja umorzenia podatku 

uregulowana jest w Ordynacji podatkowej i znajduje w pełni zastosowanie do podatku od 

nieruchomości. Umorzenie podatku w kształcie określonym w Ordynacji podatkowej jest 

aktem indywidualnym należącym do kompetencji organu podatkowego jakim jest Burmistrz. 

Umorzenie jest dokonywane w drodze decyzji administracyjnej w odniesieniu do konkretnego 

podatnika i po rozważeniu zaistnienia przesłanek ustawowych (warunków ustawowych) 

zarówno dla podatników prowadzących działalność gospodarczą jak i nieprowadzących takiej 

działalności. Nie ma możliwości podjęcia przez Radę Miejską w Nowem uchwały umarzającej 

podatki za II i III kwartał 2020 r. Szczególne przepisy związane z okresem epidemii  

i zagrożenia epidemicznego zawiera ustawa z 2 kwietnia 2020 r. o szczególnych rozwiązaniach 

związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób 

zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych. Późniejsze zmiany do tej ustawy to 

tzw. "tarcza antykryzysowa" nr 1 i nr 2. Zawiera ona przepisy art. 15p i 15q. Jeden i drugi art. 

odnoszą się do przedsiębiorców, których płynność finansowa uległa pogorszeniu w związku  

z ponoszeniem skutków COVID-19 oraz podmiotów, o których mowa w ustawie o działalności 

pożytku publicznego i wolontariacie. Art. 15p pozwala na zwolnienie w drodze uchwały rady 

gminy za część 2020 r. gruntów, budynków i budowli związanych z prowadzeniem działalności 

gospodarczej. Natomiast art. 15q umożliwia w drodze uchwały rady gminy przesunięcie 

terminów zapłaty rat podatku od nieruchomości płatnych w kwietniu, maju i czerwcu 2020 r., 

nie dłużej niż do 30 września 2020 r. I znów dotyczy to podatku należnego od przedsiębiorców, 

których płynność finansowa uległa pogorszeniu w związku z COVID-19 i podmiotów z ustawy 

o działalności pożytku publicznego i wolontariacie. Z tego wynika, że tzw. tarcze 

antykryzysowe dają pewne możliwości zwolnienia z podatku lub przesunięcia terminu jego 

zapłaty, jednak nie w takim zakresie jak oczekuje tego wnosząca petycję. Rada Miejska,  

w oparciu o przepisy wyżej wymienionej ustawy, podjęła dwie uchwały w omawianych 

sprawach: 
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- Uchwałę Nr XIX/118/20 z dnia 11 maja 2020 roku w sprawie zwolnienia z podatku od 

nieruchomości wskazanych przedsiębiorców, wobec których wprowadzono czasowe 

ograniczenie działalności z powodu COVID-19. 

Zwolnienie dotyczy podatku za maj, czerwiec i lipiec 2020 roku i dotyczy przedsiębiorców, 

którym ustanowiono czasowe ograniczenie prowadzenia określonych zakresów działalności; 

- Uchwałę Nr XIX/119/20 z dnia 11 maja 2020 roku w sprawie przedłużenia terminu płatności 

rat podatku od nieruchomości wskazanych przedsiębiorcom, których płynność finansowa 

uległa pogorszeniu w związku z ponoszeniem negatywnych konsekwencji ekonomicznych  

z powodu COVID-19. 

Przedłużono do 30 września 2020 roku termin płatności rat podatku od nieruchomości płatnych 

w maju i czerwcu 2020 roku przedsiębiorcom, których płynność finansowa uległa pogorszeniu 

w związku z COVID 19 (spadek obrotów o co najmniej 25%). 

Podatek od nieruchomości jest jednym z najważniejszych źródeł dochodów własnych gminy,  

z którego finansuje ona swoje zadania publiczne. Dodatkowo należy mieć na względzie, że  

i tak prawdopodobnie ulegną obniżeniu dochody budżetu gminy wynikające z udziału gminy 

w podatku PIT i CIT. Więc obniżanie dochodów gminy z każdego możliwego źródła będzie 

stanowiło zagrożenie dla wykonywania zadań publicznych gminy. 

Na podstawie artykuł 20 ustęp 2 ustawy z dnia 12 stycznia 1991 roku o podatkach i opłatach 

lokalnych, Minister Finansów ogłasza górne granice stawek kwotowych podatków i opłat 

lokalnych na następny rok. Nowe stawki określone zostały w obwieszczeniu Ministra Finansów 

z dnia 24 lipca 2019 roku w sprawie górnych granic stawek kwotowych podatków i opłat 

lokalnych na rok 2020. 

Na podstawie artykuł 5 ustawy z dnia 12 stycznia 1991 roku o podatkach i opłatach lokalnych 

rada gminy jest zobowiązana do określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 

Stawki określone przez radę nie mogą przekroczyć stawek maksymalnych. Rada Miejska  

w Nowem uchwałą Nr XIV/85/19 z dnia 27 listopada 2019 roku określiła wysokość stawek 

podatku od nieruchomości na rok 2020. Rada określając wysokość stawek zawsze bierze pod 

uwagę ekonomiczny interes podatników oraz potrzeby finansowe Gminy. Świadczy o tym 

chociażby fakt, że skutki obniżenia górnych stawek podatku od nieruchomości za 2019 rok 

wyniosły 959 tysięcy złotych.  

Oznacza to, że stawki podatku od nieruchomości były w Gminie Nowe niższe od 

maksymalnych stawek o 18,7%. Ta zasada obowiązuje od wielu lat i również ustalając nowe 

stawki podatku na rok 2021 znajdzie swoje zastosowanie. Świadoma rezygnacja z części 

dochodów wynika z tego, że trudno porównać realia prowadzenia działalności gospodarczej  

w małych gminach z warunkami w dużych aglomeracjach miejskich. Również dochody 

indywidualne mieszkańców Gminy Nowe są niższe od średniej krajowej. 

 W drugim postulacie wnosząca petycję postuluje o niepobieranie podatków targowych przez 

okres pół roku od osób handlujących na jarmarkach, a po tym terminie o obniżenie ich 

wysokości do minimum. Za 2019 rok Gmina Nowe uzyskała wpływy z tytułu opłaty targowej 

w kwocie 52 tysiące złotych. Stosownie do artykułu 7 ustęp 1 punkt 11 ustawy z dnia 8 marca 

1990 roku o samorządzie gminnym, do zadań własnych gminy należy między innymi 

zaspokojenie zbiorowych potrzeb wspólnoty, obejmuje sprawy targowisk. W ramach 

wykonywania wyżej wymienionych zadań Gmina w latach 2018-2019 zrealizowała inwestycję 

„Budowa targowiska gminnego w miejscowości Nowe”. Od tego momentu warunki handlu na 

targowisku są bardzo dobre. Rada Miejska Uchwałą Nr XIV/87/19 z dnia 27 listopada 2019 

roku w sprawie określenia wysokości stawek opłaty targowej ustaliła dzienne stawki opłaty 

targowej. Uchwalone stawki opłaty targowej mieszczą się w obowiązujących granicach stawek 

maksymalnych. Należy podkreślić, że opłata targowa pobierana jest każdego dnia od osób, 

które decydują się na taką formę handlu. Oznacza to, że sprzedający nie ponoszą stałych opłat, 

ale ponoszą koszty tylko wtedy, gdy sami podejmują decyzję o prowadzeniu sprzedaży na 
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targowisku. Gmina Nowe w związku z COVID-19 nie ograniczyła prowadzenia handlu na 

targowisku gminnym. Ustalone w uchwale różne formy sprzedaży i adekwatne stawki opłaty 

odpowiadają warunkom handlu, jakie występują na targowisku. Biorąc pod uwagę następujące 

czynniki - jakość infrastruktury technicznej targowiska i wysokie koszty jej utrzymania stawki 

opłaty targowej są ustalone na odpowiednim poziomie. 

W trzecim postulacie wnosząca petycję postuluje o niepobieranie podatków od osób, które mają 

występy na ulicach w wyznaczonych do tego miejscach przez okres pół roku, a po tym terminie 

obniżenie do minimum wysokości opłat za te występy. W Gminie Nowe nie jest prowadzona 

taka forma działalności. Ponadto gmina nie wyznaczyła miejsc dla ulicznych występów 

artystycznych i nie jest pobierany podatek od takiej formy działalności. Postulat jest 

bezprzedmiotowy. 

W czwartym postulacie wnosząca petycje postuluje o umorzenie przez okres pół roku 

należności z tytułu wywozu śmieci, a po tym terminie o obniżenie opłat za wywóz śmieci do 

opłaty minimalnej. Zgodnie z treścią artykułu 6k ustęp 1 punkt 1 ustawy z dnia 13 września 

1996 roku o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, rada gminy, w drodze uchwały 

dokonuje wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Rada 

Miejska Uchwałą Nr XVII/108/20 z dnia 29 stycznia 2020 roku w sprawie wyboru metody 

ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi od właścicieli nieruchomości, na 

których zamieszkują mieszkańcy oraz ustalenia stawki tej opłaty, ustaliła stawkę miesięczną 

opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi - przy założeniu selektywnego zbierania  

i odbierania odpadów w wysokości 21,00 zł od osoby zamieszkującej daną nieruchomość. 

Do umarzania, rozkładania na raty i odraczania terminów płatności należności z tytułu opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi mają zastosowanie przepisy ustawy z dnia  

29 sierpnia 1997 roku Ordynacja podatkowa. Organem podatkowym, stosownie do swojej 

właściwości, jest Burmistrz Nowego i to on podejmuje decyzję w wyżej wymienionych 

sprawach. Zawsze jest to decyzja indywidualna, uwzględniająca sytuację ekonomiczną 

wnioskodawcy. Należy zaznaczyć, że gminny system gospodarowania odpadami winien się 

samofinansować. W tym celu środki pochodzące z opłat za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi gmina gromadzi na wyodrębnionym rachunku bankowym. Środki te nie mogą 

być wykorzystane na inne cele niezwiązane z pokrywaniem kosztów funkcjonowania systemu. 

Ustawa o COVID-19 nie przewiduje żadnych ulg odnośnie wysokości opłaty za 

zagospodarowanie odpadów. Ustawa ta odnosi się jedynie do pewnych odstępstw od 

selektywnej zbiórki odpadów i termicznego unieszkodliwiania odpadów. Podsumowując 

należy stwierdzić, że stawka opłaty ma charakter wynikowy i ustalona jest w wysokości 

zapewniającej pokrycie kosztów funkcjonowania systemu. W postulacie 5 wnosząca petycję 

postuluje o nie pobieranie opłat za parkingi przez okres pół roku, a po tym terminie  

o zmniejszenie opłaty za godzinę parkowania. Na terenie Gminy Nowe nie ma wyznaczonych 

płatnych miejsc parkowania. Gmina nie przewiduje także w najbliższym czasie utworzenia 

takich miejsc, brak jest w tym przedmiocie aktów prawa miejscowego, w których Rada Gminy 

może wprowadzić zmiany. Postulat jest bez przedmiotowy. 

W postulacie 6 wnosząca petycję postuluje o wydanie uchwały solidarnościowej - jednoczącej 

wszystkich władz lokalnych w walce z koronawirusem w tym zakresie.  

Statut gminy daje możliwość podjęcia uchwały takiej jak apel, deklaracja, stanowisko gminy  

i temu podobne. Walka ze skutkami epidemii spowodowanej wirusem COVID-19, jest 

przedmiotem działań przede wszystkim Rządu Rzeczypospolitej Polskiej, ale również  

w wymiarze lokalnym władz Gminy. Komisja stwierdziła, że podjęcie uchwały 

solidarnościowej nie znajduje uzasadnienia.  

Wobec powyższego Komisja Skarg, Wniosków i Petycji stwierdziła, że petycja została 

uwzględniona przez Radę Miejską w części, poprzez podjęcie uchwał Nr XIX/118/20  
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i XIX/119/20 z dnia 11 maja 2020 r. W pozostałym zakresie, w opinii Komisji, należy nie 

uwzględnić petycji.” 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

Nikt z radnych nie zabrał głosu w dyskusji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji odczytała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej 

Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/133/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie rozpatrzenia petycji. 

3. Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji (z dnia 31 maja 2020 r.) 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Grzegorz Derengowski poinformował, 

że ,,w dniu 31 maja 2020 roku do Rady Miejskiej w Nowem wpłynęła petycja (data wpływu do 

Urzędu Gminy 31.05.2020r. znak: 3626/20) określona przez autorkę, jako petycja w interesie 

publicznym w zakresie zmiany przepisów prawa miejscowego. Osoba składająca petycję, 

działając w imieniu własnym, na zasadzie artykuł 2 ustęp 1 ustawy z dnia 11 lipca 2014 roku  

o petycjach, składa petycję w interesie publicznym i postuluje o zmianę przepisów prawa 

miejscowego (dofinansowanie pieniężne lub rzeczowe rodziców w zakresie edukacji dzieci 

oraz utworzenie miejsc i pomieszczeń, gdzie można zostawić odzież, obuwie oraz żywność dla 

osób potrzebujących). Petycja ta, na podstawie §91 ust. 5 Statutu Gminy Nowe, została 

przekazana przez Przewodniczącego Rady Miejskiej w Nowem w dniu 3 czerwca 2020br. do 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji celem przeanalizowania, wstępnego rozpatrzenia  

i przygotowania dla Rady Miejskiej projektu rozstrzygnięcia petycji. Petycja w punktach od  

1 do 2 dotyczy spraw należących do kompetencji jednostek samorządu terytorialnego, w tym 

do gmin. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji na posiedzeniu w dniu 19 czerwca zapoznała się 

z treścią petycji oraz z odpowiedzią na pismo, jakie Komisja wystosowała do Pana Burmistrza 

w tej sprawie. Po merytorycznym rozpatrzeniu postulatów zawartych w petycji, Komisja Skarg 

Wniosków  

i Petycji stwierdziła, co następuje: 

W pierwszym postulacie wnosząca petycję postuluje o dofinansowanie pieniężne lub rzeczowe 

(tablety) rodziców mieszkających w danej Gminie/Powiecie/Województwie w zakresie 

edukacji ich dzieci, które z powodu pandemii panującej w Polsce, a tym samym panującym 

ograniczeniom liczby miejsc w szkołach i przedszkolach nie mogą uczyć się  

w szkole lub przebywać w przedszkolu, a tym samym opieka, a zwłaszcza edukacja dzieci 

została przerzucona na ich rodziców. Gmina Nowe otrzymała dofinansowanie na zakup sprzętu 

elektronicznego (laptopów), które wykorzystywane będą podczas nauczania zdalnego. Ilość 

zakupionego sprzętu: 55 sztuk. Działanie to jest finansowane ze środków Europejskiego 

Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 

2014-2020.  

W drugim postulacie wnosząca petycję postuluje o utworzenie miejsc i pomieszczeń, gdzie 

można zostawić odzież, obuwie oraz żywność dla osób potrzebujących. W siedzibie Urzędu 
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Gminy Nowe, w korytarzu prowadzącym do Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, 

od wielu lat znajduje się boks, do którego mieszkańcy mogą składać ubrania i obuwie dla 

potrzebujących. Obecnie boks ten jest zamknięty, zbiórka zostanie ponownie uruchomiona, po 

okresie pandemii. Ze względów lokalowych spełniających wymogi Sanepidu nie ma 

możliwości wydzielenia pomieszczenia na żywność. 

Komisja Skarg Wniosków i Petycji na posiedzeniu w dniu 19 czerwca bieżącego roku 

stwierdziła, że jest to częściowe spełnienie obu postulatów oraz zgadza się ze stanowiskiem 

Pana Burmistrza, który nie widzi możliwości realizacji postulatów zawartych w petycji  

w pozostałym zakresie ze względu na zmniejszenie wpływów do budżetu gminy spowodowane 

panująca epidemią. Ponoszenie dodatkowych wydatków skutkowałoby powiększeniem 

deficytu budżetu, którego sfinansowanie wymagałoby zaciągnięcia pożyczki, kredytu lub 

emisji obligacji.”                                          

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

Nikt z radnych nie zabrał głosu w dyskusji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji odczytała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej 

Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/134/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie rozpatrzenia petycji.  

 

4. Projekt uchwały w sprawie sprzedaży działek przeznaczonych pod budowę garaży 

Projekt uchwały przedstawił Inspektor ds. inwestycji, gospodarki przestrzennej  

i gospodarki komunalnej Marcin Maliszewski, który poinformował, że w związku  

z zainteresowaniem ze strony mieszkańców nabyciem nieruchomości pod budowę garaży 

podjęto działania w zakresie przygotowania projektu uchwały w sprawie sprzedaży działek 

przeznaczonych do w/w celu. W projekcie uchwały przewidziano do sprzedaży 26 działek  

o pow. 19 m2, które są zlokalizowane w wewnętrznej części działki nr 1244/1 w Nowem  

u zbiegu ulic Jana Pawła II, os. Nadwiślańskiego II i ul. Myśliwskiej. Aktualnie na 

przylegającym terenie znajduje się częściowo zrealizowana zabudowa z garażami 

indywidualnymi. W miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego zatwierdzonego 

uchwałą nr XXVIII/196/17 Rady Miejskiej w Nowem z dnia 10 maja 2017 r. przedmiotowe 

działki znajdują się w jednostce bilansowej C1KG, która zezwala na zabudowę garażową. 

Wymienione w projekcie uchwały działki stanowią własność Gminy. Sprzedaż nieruchomości 

ma nastąpić w drodze przetargu nieograniczonego. Przedmiotowe działki były już przeznczone 

do sprzedaży na mocy uchwały nr L/217/98 Rady Miejskiej w Nowem z dnia 17 czerwca 1998 

r. w sprawie sprzedaży działek przeznaczonych pod budowę garaży. Jednak od chwili podjęcia 

uchwały upłynął znaczny okres czasu (ponad 20 lat) i tym samym zachodzi potrzeba 

zaktualizowania podstawy prawnej umożliwiającej sprzedaż. Biorąc powyższe pod uwagę, 
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proszę o podjęcie decyzji w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości 

przeznaczonych pod budowę garaży.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

 

Radny Henryk Czapliński – zapytał, czy te garaże będą budowane, czy montowane? 

Inspektor Marcin Maliszewski – odpowiedział, że w tym przypadku, jeżeli sprzedamy te 

działki, to czy inwestor wybuduje garaże w postaci tradycyjnej, czy postawi blaszak, będzie 

zależało m.in. od przepisów technicznych. Z tego co Inspektor wie, każdy boks jest na granicy 

działki, więc garaż zabudowany nie będzie możliwy ze względu na przepisy ppoż.  

Radny Henryk Czapliński – obawia się, że powstanie ,,blaszany slams”. Radny zasugerował, 

że można zawrzeć w warunkach umowy, że garaże muszą być związane z gruntem, za który 

ktoś będzie płacić podatek. 

Inspektor Marcin Maliszewski – z tego co wie, to przepisy techniczne nie pozwalają na 

zabudowę blaszaną i wszyscy kontynuują istniejącą zabudowę.  

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały.  

 

Projekt uchwały w sprawie sprzedaży działek przeznaczonych pod budowę garaży odczytała 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/135/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie sprzedaży działek 

przeznaczonych pod budowę garaży. 

5. Projekt uchwały w sprawie pozbawienia mocy obowiązywania niezrealizowanych 

uchwał dotyczących zbycia nieruchomości 

Projekt uchwały przedstawił Inspektor ds. inwestycji, gospodarki przestrzennej  

i gospodarki komunalnej Marcin Maliszewski, który poinformował, że projekt uchwały 

przewiduje wyeliminowanie z obiegu prawnego pięciu uchwał dotyczących przeznaczenia do 

sprzedaży nieruchomości. W odniesieniu do uchwały z 25 marca 2009 r. dotyczy to 

nieruchomości niezabudowanej działki 116/2 w obrębie ewidencyjnym Twarda Góra o pow. 

0,9400 ha, zlokalizowanej bezpośrednio przy drodze do miejscowości Milewo. 

W odniesieniu do uchwały z 26 sierpnia 2009 r. dotyczy to nieruchomości ówcześnie 

niezabudowanej składającej się z czterech działek nr 123, 124, 125 i 126 w obręb ewidencyjny 

Nowe o łącznej powierzchni 0,1608 ha, zlokalizowanych obecnie częściowo na terenie 

obecnego placu zabaw przy ul. Leśnej. 

W odniesieniu do uchwały z 16 listopada 2011 r. dotyczy to nieruchomości niezabudowanej 

składającej się z trzech działek nr 450/8 i 450/10 w obrębie ewidencyjnym Nowe o łącznej 

powierzchni  0,0236 ha zlokalizowanych w rejonie ul. Kolejowej. 
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W odniesieniu do uchwały z 29 października 2012 r. dotyczy to nieruchomości o numerze 

porządkowym 22, składająca się z działki nr 45/2 o pow. 0,0156 ha stanowiącą drogę 

wewnętrzną, z działki zabudowanej nr 45/3 o pow. 0,1100 ha oraz z działki niezabudowanej  

nr 45/4 o pow. 0,1165 ha. 

W odniesieniu do uchwały z 19 grudnia 2018 r. dotyczy to nieruchomości niezabudowanej 

działki nr 73/5 w obrębie ewidencyjnym Głodowo o pow. 0,0030 ha, zlokalizowanej 

bezpośrednio przy drodze gminnej nr 030307C. 

Sprzedaże w/w nieruchomości nie zostały zrealizowane m.in. z uwagi na zmianę stanu 

faktycznego działek przy ul. Leśnej, gdzie powstał plac zabaw, spalenie nieruchomości 

położonej w miejscowości Gajewo, czy też rezygnacji osób uprawnionych do zakupu działek 

w trybie bezprzetargowym. 

W związku z powyższym proszę o podjęcie decyzji uchwały w sprawie pozbawienia mocy 

obowiązywania niezrealizowanych uchwał dotyczących zbycia nieruchomości. 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński – zapytał, w którym miejscu są 

umiejscowione działki przy ul. Kolejowej? 

Inspektor Marcin Maliszewski – odpowiedział, że przy ul. Kolejowej 1- między cmentarzem 

a zakładem fryzjerskim.  

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały.  

 

Projekt uchwały w sprawie pozbawienia mocy obowiązywania niezrealizowanych uchwał 

dotyczących zbycia nieruchomości odczytała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata 

Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/136/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie pozbawienia mocy 

obowiązywania niezrealizowanych uchwał dotyczących zbycia nieruchomości. 

 

6. Projekt uchwały w sprawie zaliczenia do kategorii dróg gminnych drogi  

w miejscowości Gajewo, gm. Nowe 

Projekt uchwały przedstawił Inspektor ds. inwestycji, gospodarki przestrzennej  

i gospodarki komunalnej Marcin Maliszewski, który poinformował, że w miejscowości 

Gajewo, w pobliżu Jeziora Zawada, w ciągu drogi wewnętrznej znajduje się przejazd drogowo-

kolejowy kategorii C, czyli z sygnalizacją świetlną bez zapór. Niestety przepisy nie przewidują 

obecnie takiej sytuacji i dla tego rodzaju drogi dedykowany jest przejazd drogowo-kolejowy 

kategorii F, tj. bez sygnalizacji świetlnej z zaporami otwieranymi, tylko w razie konieczności 

przejazdu pojazdu przez podmiot, który przejdzie stosowne szkolenie, wniesie roczną opłatę na 

rzecz PKP i podpisze umowę z koleją. Tym podmiotem może być, np. Gmina lub inna osoba 
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fizyczna.  

W tej sytuacji, przy zaporach umieszcza się tablicę, która informuje do kogo i pod jaki numer 

telefonu należy dzwonić, aby przejechać przez tory. 

Na początku maja PKP rozpoczęła postepowanie zmierzające do zamknięcia przejazdu i taka 

informacja pojawiła się na tablicach ogłoszeń w sołectwie Gajewo. To wywołało zdecydowaną 

i ostrą reakcję lokalnej społeczności, w tym miejscowych rolników, posiadających pola po obu 

stronach linii kolejowej. W tej sytuacji Burmistrz Nowego podjął działania w celu 

przekwalifikowania przedmiotowej drogi wewnętrznej i zaliczenia jej do drogi gminnej 

publicznej. Art. 7 ust. 1 ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych stanowi, że „do 

dróg gminnych zalicza się drogi o znaczeniu lokalnym niezaliczone do innych kategorii, 

stanowiące uzupełniającą sieć dróg służących miejscowym potrzebom, z wyłączeniem dróg 

wewnętrznych.” Ust. 2 przywoływanego art. 7 stanowi, że „zaliczenie do kategorii dróg 

gminnych następuje w drodze uchwały rady gminy po zasięgnięciu opinii właściwego zarządu 

powiatu”. 

W tym celu zgodnie z przywołaną ustawą, Burmistrz Nowego wystąpił do Zarządu Powiatu 

Świeckiego z wnioskiem o wyrażenie opinii na temat propozycji zaliczenia do kategorii dróg 

gminnych drogi prowadzącej od drogi gminnej nr 030310C  (granica gminy – Milewo – Gajewo 

– do drogi krajowej nr 91) do działki nr 76/2 (obwód ewidencyjny Gajewo), w ciągu której 

znajduje się przejazd kolejowo – drogowy kategorii „C” w km 442,849 na linii nr 131 Chorzów 

Batory – Tczew w miejscowości Gajewo, w Gminie Nowe. 

W piśmie określił, że droga zaczyna swój bieg we wsi Gajewo od drogi gminnej 030310C  

(granica gminy – Milewo – Gajewo – do drogi krajowej nr 91) w odległości 106 metrów od 

wymienionego wyżej przejazdu drogowo – kolejowego, biegnąc przez działkę nr 50 (obwód 

ewidencyjny Nowe), następnie przez przejazd drogowo – kolejowy, zlokalizowany na działce 

nr 51/3 (obwód ewidencyjny Gajewo), a następnie przez działkę nr 76/1 (obwód ewidencyjny 

Gajewo), kończąc swój bieg na granicy z działką nr 76/2 (obwód ewidencyjny Gajewo). 

Długość drogi wynosi 460 metrów. W dniu 26 maja zarząd Powiatu uchwałą nr 65/461/20 

zaopiniował nasz wniosek pozytywnie. W tej sytuacji los tej drogi i przejazdu drogowo-

kolejowego zależy od Wysokiej Rady. Proszę zatem o podjęcie uchwały w sprawie zaliczenia 

do kategorii dróg gminnych drogi wewnętrznej w miejscowości Gajewo. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

Nikt z radnych nie zabrał głosu w dyskusji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały.  

 

Projekt uchwały w sprawie zaliczenia do kategorii dróg gminnych drogi  

w miejscowości Gajewo, gm. Nowe odczytała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej 

Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
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Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/137/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie zaliczenia do kategorii dróg 

gminnych drogi w miejscowości Gajewo, gm. Nowe. 

 

7. Projekt uchwały zmieniający budżet Gminy Nowe na rok 2020 

 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski, który poinformował, że 

proponowane zmiany do budżetu dotyczą dochodów i wydatków w równiej kwocie, tzn., że nie 

zmienia się wynik budżetu. Według tej propozycji dochody zmniejszają się o kwotę  

234 461, 89 zł i o tyle samo spadają wydatki.  

1. Zmiana planowanych dochodów: 

a) w dziale gospodarka mieszkaniowa: 

- przyrost dochodów o kwotę 174 664 zł – odszkodowanie od ubezpieczyciela z tytułu 

uszkodzeń powstałych w budynku mieszkalnym w miejscowości Dolne Morgi 27 na skutek 

pożaru, 

- zadanie inwestycyjne pn. ,,Adaptacja poddasza zamku krzyżackiego w Nowem” zostaje 

rozłożone na 2 lata. Do tej pory wydatki były planowane na rok 2020, jednak przyglądając się 

realnym możliwościom wykonania tego zadania będzie ono realizowane na przełomie 2020-

2021. Z tego też tytułu dotacja, która była planowana w całości na rok 2020 zostanie obniżona 

o kwotę 633 tys. zł, którą otrzymamy w roku 2021, 

- przyrost dotacji o kwotę 143 525 zł na zadanie pn. ,,Adaptacja poddasza zamku krzyżackiego 

w Nowem” – z budżetu państwa przeznaczono 10% na to zadanie, natomiast ze środków 

unijnych dotacja wynosić będzie 85%, czyli prawie całe zadanie będzie finansowane z dużą 

przewagą środków zewnętrznych. Wkład gminy wyniesie 5% plus ewentualne roboty, które nie 

będą kosztami kwalifikowalnymi; 

b) w dziale administracja publiczna: 

- przyrost dotacji na zadanie pn. ,,Zdalna Szkoła Plus – wsparcie Ogólnopolskiej Sieci 

Edukacyjnej w systemie kształcenia zdalnego’’ – jest to drugie ,,rozdanie” projektu w kwocie 

niespełna 75 tys. zł. Za tę kwotę zostaną zakupione 32 komputery, które zostaną przeznaczone 

dla uczniów w związku z pandemią koronawirusa; 

c)  w dziale gospodarka komunalna i ochrona środowiska: 

- przyrost dochodów, jako koszty zastępstwa procesowego na kwotę 5 400 zł, który zapłaciła 

firma NOVUM, która przegrała z Gminą Nowe proces dotyczący zmiany cen stawek energii 

elektrycznej. Firma NOVUM była dostarczycielem energii w trybie przetargowym w 2018 roku 

dla oświetlenia ulicznego. Firma ta zaskarżyła nie tylko naszą gminę, ale wszystkie gminy 

należące do konsorcjum z Powiatu Świeckiego, uważając, że koszty energii na tyle wzrosły, że 

z niezawinionych przez tę firmę działań m.in. Gmina Nowe miałaby pokryć część tego wzrostu. 

Odbył się proces, który zakończył się prawomocnym wyrokiem (proces odbył się w I i II 

instancji) i wygraną Gminy Nowe, a firma NOVUM zapłaciła koszty zastępstwa procesowego.  

2. Zmiany planowanych wydatków: 

a) w dziale gospodarka mieszkaniowa: 

- przyrost wydatków na odbudowę budynku mieszkalnego wielorodzinnego Dolne Morgi 27  

o kwotę otrzymanego odszkodowania tj. 174 664 zł, 

- przy dochodach Skarbnik wspominał o korektach związanych z zadaniem pn. ,,Adaptacja 

poddasza zamku krzyżackiego w Nowem” – jeżeli spadły dochody to również wydatki, 

obniżono również wkład własny na to zadanie o 116 335 zł, 

- na zadanie inwestycyjne pn. ,,Zakup gruntów, w tym zajętych pod drogi, place, skwery, parki 

itp.” – przyrost wydatków na kwotę 30 000 zł; 

b) w dziale administracja publiczna: 
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- zmniejszenie wydatków po analizie potrzeb o 30 000 zł – będzie to źródło finansowania 

zadania pn. ,,Zakup gruntów, w tym zajętych pod drogi, place, skwery, parki itp.”, 

- koszty zastępstwa procesowego otrzymanego od firmy NOVUM, zostaną przekazane radcy 

prawnemu, który był reprezentantem w tym procesie, 

- przeznaczenie kwoty otrzymanej dotacji na zadanie pn. ,,Zdalna Szkoła Plus – wsparcie 

Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej w systemie kształcenia zdalnego”; 

c) w dziale bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa: 

- na poprzedniej sesji podjęto uchwałę o zakupie inwestycyjnym wozu strażackiego dla OSP  

w Nowem. Po dokładnej analizie sposobu finansowania tej inwestycji i tego, kto będzie 

beneficjentem, gmina zmuszona jest udzielić dotacji. Oznacza to, że nie będzie to bezpośrednio 

zakupione przez Gminę Nowe, ale dotacja zostanie przekazana do OSP w Nowem, ponieważ 

to ta jednostka będzie operatorem programu, która otrzyma również dotację z Komendy 

Głównej Państwowej Straży Pożarnej. Należy zmienić tylko paragraf z wydatku 

inwestycyjnego gminy na dotację dla OSP Nowe. Proponuje się zmianę, czyli przekazanie 

dotacji w wysokości 470 000 zł (planowano 500 000 zł), natomiast kwota 30 000 zł zostanie 

przekazana na zadanie dotyczące naprawy podnośnika strażackiego na podwoziu STAR-a 

(OSP w Nowem otrzymała używaną drabinę z Komendy Wojewódzkiej Straży Pożarnej), aby 

doprowadzić go do należytego stanu; 

d) w dziale gospodarka komunalna i ochrona środowiska: 

- przesunięcie funduszu sołeckiego w Trylu  w wysokości 2 000 zł, 

- aby zachować równowagę budżetową, zamierza się przeznaczyć kwotę 259 860 zł na zadanie 

inwestycyjne, które jest w projekcie do tej pory, dotyczące budowy oświetlenia. Skarbnik 

zaznaczył, że nie należy za bardzo przywiązywać się do wydatków na ten cel, ponieważ 

panujący koronawirus robi swoje i we wrześniu zostanie dokonana ocena, czy rzeczywiście tę 

kwotę wydatkuje w tym roku, czy też będzie ona potrzebna na sfinansowanie obniżenia naszych 

dochodów; 

e) w dziale kultura i ochrona dziedzictwa narodowego: 

- przesunięcie na kwotę 3 380 zł – fundusz sołecki Sołectwa Gajewo. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński – zapytał, jakie będą te zakupione działki, 

które dotyczą działu gospodarki mieszkaniowej, zadania pn. ,,Zakup gruntów, w tym zajętych 

pod drogi, place, skwery, parki itp.”? 

Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski – odpowiedział, że nie ma jeszcze konkretnie 

wyznaczonych działek. Chodzi o to, że mieszkańcy mają dostęp do Geoportalu i chcą 

prostować swoje ścieżki. Co roku była ustalana kwota w wysokości 20 000 zł, być może jest to 

za mało. Z takich wstępnych deklaracji ludzi, którzy chcieli by sprostować, jest to czynione. 

Skarbnik stwierdził, że dla bezpieczeństwa te 30 000 zł na pewno się przyda.  

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały.  

 

Projekt uchwały zmieniający budżet Gminy Nowe na 2020 rok odczytała Wiceprzewodnicząca 

Rady Miejskiej Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 
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Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/138/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. zmieniającą budżet Gminy Nowe na 

2020 rok.  

8. Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2020-

2036 

 

Skarbnik Gminy Jerzy Wotkowski poinformował, że przyjęty okres prognozy nie ulega 

zmianie i obejmuje okres 2020-2036. Przede wszystkim zmiana dotyczy dostosowania 

prognozy do zmian w budżecie, które zaistniały w okresie pomiędzy 21 maja 2020 r.  

a dzisiejszą sesją. Zmiany te są pochodną zmian budżetu. Ponadto, istotne jest to, że wprowadza 

się nowe przedsięwzięcie pn. ,,Adaptacja poddasza zamku krzyżackiego w Nowem”.  

W sytuacji kiedy planowano zadanie tylko w roku 2020, nie było konieczności umieszczenia 

tego w WPF, ponieważ w WPF umieszcza się tylko te zadania, które mają charakter 

przedsięwzięć, to znaczy, że są realizowane dłużej niż 1 rok. Dlatego to zadanie zostało 

wprowadzone. Skarbnik wspominał o tym przy zmianie budżetu, że z tego tytułu następuje 

również zmiana, zarówno dochodów jak i wydatków w roku 2021. Jest to rzeczywista zmiana 

WPF. To przedsięwzięcie uzyskało wsparcie finansowe w ramach RPO WK-P w łącznej 

kwocie 2 112 860 zł, z tego w roku 2020: 1 363 490 zł, a w roku 2021: 749 370 zł. Są to 

wielkości planowane, umowa na tę realizację zostanie dopiero podpisana. Złożono aplikację  

o dotację dotyczącą zmian, które są teraz proponowane. Gdyby nie ten poziom zmian 

wydatków oraz dochodów, nie trzeba by było zmieniać WPF.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył dyskusję. 

Nikt z radnych nie zabrał głosu w dyskusji.  

Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął dyskusję.  

 

Przewodnicząca Komisji Polityki Gospodarczej, Finansów, Ochrony Środowiska  

i Rolnictwa Danuta Zielińska poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały.  

 

Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2020-2036 

odczytała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Małgorzata Murawska.  

Projekt został poddany pod głosowanie. 

Na ogólną liczbę radnych 15, obecnych było 14 radnych (nieobecna: radna Aleksandra 

Janeczek). Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, brak głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się. 

Raport z elektronicznego głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Miejska w Nowem jednomyślnie podjęła 

Uchwałę Nr XXI/139/20 z dnia 29 czerwca 2020 r. w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2020-2036. 

Ad.10/ Wolne wnioski, zapytania i informacje 
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Radna Małgorzata Murawska zwróciła się do Burmistrza, aby podziękować w imieniu 

własnym i mieszkańców os. Nadwiślańskiego I oraz mieszkańców tych domów, które znajdują 

się przy ul. Kuchczyńskiego za zrealizowanie prośby Wiceprzewodniczącej, która została 

wystosowana w imieniu wyborców, dotycząca umiejscowienia dodatkowej lampy, która w tej 

chwili oświetla zarówno wjazd na osiedle, jak i chodnik. Wiceprzewodnicząca uważa, że  

w okresie zimowym ta lampa będzie zapewniała bezpieczeństwo wszystkim tym, którzy 

zarówno przemieszczają się po chodniku, jak i poruszają się samochodami.  

Radny Jarosław Kozłowski zwrócił się z prośbą o zamontowanie progu zwalniającego na  

ul. Gdańskiej w uzgodnieniu z policjantami. Radnemu chodzi o bezpieczeństwo, ponieważ jest 

to trasa, gdzie często dokonywane są próby prędkości.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński – z otrzymanych materiałów od Fundacji 

Aktywizacji i Integracji, dowiedziano się, że Burmistrz udostępnił grunt pod ,,FAIowy Hoop 

Park”. Przewodniczący zapytał, na jakich zasadach został udostępniony grunt, chodzi głównie 

o to, kto będzie odpowiedzialny za to miejsce oraz bezpieczeństwo osób, które będą z tego 

korzystać? Chodzi o teren leżący przy Al. 3 Maja.  

Burmistrz Nowego Czesław Woliński odpowiedział, że została podpisana umowa z Fundacją 

Aktywizacji i Integracji i grunt został przekazany nieodpłatnie pod park, aby młodzież mogła  

z niego korzystać. Żadna odpowiedzialność na nas nie ciąży.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński – z informacji, które zostały nam 

przekazane wynika, że ten teren jest jeszcze przygotowywany. Natomiast, są już tam dzieci. 

Burmistrz Nowego Czesław Woliński nie wie jak te ,,Hoop Parki” wyglądają, ale z tego, co 

Burmistrz widział będą to terenowe trasy dla rowerów (wysepki, dziury, pagórki). W tej chwili 

może jest coś jeszcze robione, ale Burmistrz dziś nie jest w stanie odpowiedzieć.   

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński – chodzi przede wszystkim  

o bezpieczeństwo, a z drugiej strony, na kim ciąży kwestia odpowiedzialności, gdyby coś się 

wydarzyło? Ponieważ w tej chwili dzieci już tam się pojawiają.  

Burmistrz Nowego Czesław Woliński poinformował, że poszli na rękę, ponieważ taka 

propozycja  do nich wpłynęła. Młodzież zaczęła tam uczęszczać i nie są w stanie wszystkiego 

ograniczać. W najbliższym czasie, będą starać się w drugiej części parku o ścieżkę rowerową 

– teren został już wyrównany i uprzątnięty, aby to nie było miejsce tylko i wyłącznie do 

spacerów z psami, ale również miejsce zieleni, które będzie łączyło ,,Hoop Park” ze ścieżką 

pieszo-rowerową przy dawnym PKP.  

Jeżeli chodzi o prośbę radnego Jarosława Kozłowskiego, to na ul. Gdańskiej na pewno nie będą 

montowane progi, ale zostanie to zgłoszone Policji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Marek Słomiński  zwrócił uwagę radnemu Jarosławowi 

Kozłowskiemu, że Burmistrz odpowiedział na jego pytanie. 

Radny Jarosław Kozłowski – nie usłyszał odpowiedzi.  

Burmistrz Nowego Czesław Woliński powtórzył, że na pewno na ul. Gdańskiej nie będą 

montowane progi zwalniające, ale zgłosimy to Policji.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej przeszedł do omówienia spraw bieżących: 

- zaczyna się sezon urlopowy, więc do połowy sierpnia nie ma nic w planach, ewentualnie 

planuje się sesję pod koniec sierpnia, gdzie poza uchwałami, czy projektami uchwał będzie: 

ocena stopnia przygotowania placówek oświatowych do nowego roku szkolnego, ocena 

funkcjonowania SAPO. 

Przewodniczący poprosił o dyspozycję radnych w II połowie sierpnia, chyba, że wydarzy się 

coś nieoczekiwanego. Następnie życzył wszystkim, dobrego, spokojnego oraz zdrowego 

wypoczynku.  

 

Ad.11/ Zakończenie sesji  
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Po wyczerpaniu wszystkich tematów Przewodniczący Rady zamknął XXI sesję Rady Miejskiej 

w Nowem o godz. 1655. 

 

Protokołowała: 

Joanna Szaga 

 

 

 


